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Dünya Ahıskalı Türkler
 Birliği Genel Başkanı Ziyatdin 

Kassanov’dan Önemli Görüşme
Türkiye Cumhuriyeti Dışişleri Bakanı Hakan Fidan, Dün-

ya Ahıskalı Türkler Birliği Genel Başkanı Ziyatdin Kassanov’u 
makamında kabul etti. Görüşmede, Ahıskalı Türklerin Ahıska 
vatana dönüş ve haklarının iadesi, DATÜB olarak temsilciliği-
mizin bulunduğu ülkelerde gerçekleştirdiğimiz faaliyetler ve 
Rusya’daki çalışmalarımız gibi konular gündeme geldi. Sayın 
Bakan Fidan, yürütülen çalışmalar hakkında bilgilendirildi.
Bu önemli görüşmenin, Ahıskalı Türklerin haklarının ko-
runması ve uluslararası işbirliği açısından büyük bir adım 
olduğu değerlendiriliyor.

ЧЛЕНЫ АНК ОБСУДИЛИ ПОСЛАНИЕ ГЛАВЫ 
ГОСУДАРСТВА В ГОРОДЕ АЛМАТЫ

Gürsu’da “Türkiye Buluşmaları” 
Programı Kapsamında DATÜB’e Ziyaret

ПРЕЗИДЕНТ
КАСЫМ-ЖОМАРТ 
ТОКАЕВ ПРИНЯЛ УЧАСТИЕ 
ВО ВСТРЕЧЕ ГЛАВ 
ГОСУДАРСТВ 
ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ 
И ФЕДЕРАЛЬНОГО
КАНЦЛЕРА ГЕРМАНИИ

“İslam 
kardeşliğine, 

bizi biz yapan 
kadim 

değerlerimize 
daha sıkı 

sarılmaya 
ihtiyacımız var”

3. Sayfa

Министры культуры Казахстана 
и России обсудили развитие 

сотрудничества

В рамках X форума объединен-
ных культур состоялась встреча 
министра культуры и информа-
ции РК Аиды Балаевой с мини-
стром культуры РФ Ольгой Люби-
мовой.

Стр. 8

Стр. 4

7. Sayfa

ВО 
БЛАГО 
НАРОДА

Стр. 5

ҚАЗАҚСТАННЫҢ БОЛАШАҒЫ 
–  ҚАЗАҚ ТІЛІНДЕ

7-бет

“ОТБАСЫЛЫҚ 
ҚҰНДЫЛЫҚТАР – ҚОҒАМНЫҢ 
ТҰРАҚТЫЛЫҒЫНЫҢ НЕГІЗІ”

9-бет

Желаем крепкого здоровья, отлич-
ного настроения, долгих счастливых 
лет жизни в кругу родных, близких, 
друзей, детей и внуков. Пусть дети и 
внуки своими добрыми делами и до-
стойными поступками радуют Вас. 

К поздравлениям присоединяется 
наша газета и Республиканский фили-
ал ТКЦ «Ахыска» Жамбылской обла-
сти, а также районный филиал Мерке 
ТКЦ «Ахыска».

Уважаемый Айваз Магадиевич,
 поздравляем Вас с юбилеем!
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AHISKA GAZETESİ
«АХЫСКА» ГАЗЕТІ2 ОФИЦИАЛЬНО

Открывая саммит, 
Глава государства 
выразил признатель-
ность Федерально-
му канцлеру Олафу 
Шольцу и лидерам 
стран Центральной 
Азии за участие и под-
держку региональной 
кооперации. Прези-
дент Казахстана от-
метил, что диалог на 
высшем уровне, старт 
которому был дан в 
Берлине в сентябре 
прошлого года, при-
обрел регулярный и 
доверительный ха-
рактер.

– Считаю это свидетель-
ством заинтересованности и 
стремления государств Цен-
тральной Азии и Германии к 
всестороннему развитию ре-
гионального стратегического 
партнерства. Наша встреча 
призвана не только подвести 
итоги совместной работы, 
но и наметить новые пути 
для дальнейшего углубле-
ния кооперации. Сегодня мы 
обсудим важные вопросы, 
касающиеся таких сфер, как 
торговля, инвестиции, энер-
гетика, экология, транспорт и 
логистика, образование и на-
ука. Уверен, наши конструк-
тивные дискуссии приведут 
к конкретным решениям, ко-
торые принесут пользу всем 
нашим странам, – сказал 
Касым-Жомарт Токаев.  

По его словам, сегодня 
открывается новая страница 
в истории многопланового 
сотрудничества в формате 
«Центральная Азия – Гер-
мания».

– Социально-экономи-
ческий, научно-технологи-
ческий прогресс Германии 
является хорошим приме-
ром для многих государств. 
Положительное влияние не-
мецких технологий и инве-
стиций в самых различных 
сферах экономики трудно 
переоценить. Мы высоко 
ценим приверженность Гер-
мании развитию равноправ-
ного партнерства со всеми 
странами нашего региона. 
Это подтверждает принятый 
Социал-демократической 
партией Германии позицион-
ный документ под названием 
«Центральная Азия: строить 
мосты и создавать возмож-
ности», – подчеркнул Пре-
зидент Казахстана.

Он сообщил, что наша 
страна, твердо следуя 
формуле «Успешная Цен-
тральная Азия – успешный 
Казахстан», стремится к рас-
ширению сотрудничества в 
формате «Центральная Азия 
плюс». Поэтому полномас-
штабное партнерство с Гер-
манией – одним из самых 
развитых государств мира 
и крупнейшей экономикой 

Европейского союза – яв-
ляется для Казахстана и го-
сударств Центральной Азии 
приоритетом.

Исходя из общих интере-
сов, Касым-Жомарт Токаев 
представил свое видение 
ключевых направлений со-
вместной работы.

– Первое. Увеличение 
товарооборота. Приоритет-
ная задача – увеличение 
торговых показателей за 
счет эффективной реализа-
ции совместных региональ-
ных проектов, расширения 
номенклатуры товаров. К 
примеру, Казахстан готов на-
растить экспорт в Германию 
по ста товарным позициям 
на сумму 850 млн долларов, 
– сказал Глава нашего госу-
дарства.

Вторым приоритетом 
Президент назвал расшире-

ние сотрудничества в энер-
гетической сфере.

– Будучи надежным и 
одним из крупнейших по-
ставщиков энергоресурсов в 
Германию, Казахстан готов 
нарастить нефтяной экс-
порт на немецкий рынок. 
Рассчитываем на дальней-
шую поддержку германских 
партнеров для обеспечения 
долгосрочных и стабильных 
поставок углеводородов. 
Для устойчивого прогресса 
наших государств считаю 
важным активизировать со-
вместную деятельность по 
переходу на альтернатив-
ные источники энергии. Вы-
ражаем готовность к взаимо-
выгодному сотрудничеству в 
сфере развития водородной 
энергетики. Наша страна со-
вместно с Узбекистаном и 
Азербайджаном прорабаты-
вает проект строительства 
линии по передаче «зеле-
ной» энергии по дну Каспий-
ского моря и далее в страны 
Европы. Предлагаем герман-
ским партнерам рассмотреть 
возможность участия в этом 
стратегическом проекте, – 

отметил Касым-Жомарт То-
каев.

Еще одним важным на-
правлением Глава государ-
ства считает развитие про-
мышленной кооперации, в 
том числе наращивание по-
ставок в Германию критиче-
ски важных материалов.

– Казахстан приглаша-
ет немецкие компании к со-
вместной геологоразведке и 
добыче редкоземельных ме-
таллов. Предлагаю наладить 
сотрудничество по принципу 
«сырье в обмен на техноло-
гии» с первичной и вторичной 
обработкой руд в регионе. В 
данном контексте привет-
ствуем реализацию инвести-
ционного проекта компании 
HMS Bergbau по добыче и 
переработке лития в Восточ-
но-Казахстанской области на 
сумму более 500 млн дол-

ларов. Мы готовы и далее 
предоставлять германским 
инвесторам благоприятные 
условия для разведки и ос-
воения месторождений дра-
гоценных и цветных метал-
лов на территории нашей 
страны. Считаю целесоо-
бразным при поддержке на-
ших европейских партнеров 
создать Региональный Ис-
следовательский центр по 
редкоземельным металлам 
на базе казахстанского Цен-
тра технологического про-
гнозирования, – сказал Пре-
зидент Казахстана.

Далее в выступлении 
были подняты вопросы укре-
пления транспортно-логи-
стической взаимосвязанно-
сти.

– Широкие инвестици-
онные перспективы откры-
вает дальнейшее развитие 
Среднего коридора, в том 
числе в части модернизации 
и цифровизации портов Ка-
спийского моря, строитель-
ства грузовых терминалов. 
Актуальной задачей остает-
ся дальнейшая интеграция 
транспортно-логистических 

систем Центральной Азии 
и Европы. Казахстан привет-
ствует решение европейских 
партнеров о выделении 10 
миллиардов евро в рамках 
программы Global Gateway 
для развития Среднего ко-
ридора. Рассчитываем на 
содействие Германии по со-
пряжению данного маршрута 
с Трансъевропейской транс-
портной сетью (TEN-T) и стра-
тегией Global Gateway, – под-
черкнул Глава государства.

Президент также затро-
нул проблематику, связан-
ную с «зеленым» переходом 
и сохранением водных ре-
сурсов. Он отметил, что Гер-
мания на протяжении многих 
лет является надежным парт-
нером стран Центральной 
Азии в вопросах борьбы с 
последствиями изменения 
климата, улучшения эколо-

гии, повышения эффектив-
ности водно-энергетической 
отрасли.

– Казахстан в данное 
время осуществляет функ-
цию действующего пред-
седателя Международного 
фонда спасения Арала и в 
этом качестве предлагает 
активизировать партнерство 
по реализации проектов в 
рамках Программы действий 
по оказанию помощи стра-
нам бассейна Аральского 
моря и Региональной про-
граммы по охране окружаю-
щей среды для устойчивого 
развития Центральной Азии. 
Деятельность Фонда, на наш 
взгляд, имеет принципиаль-
ное значение для обеспече-
ния устойчивого развития и 
процветания нашего реги-
она. Особую актуальность 
представляет инициатива 
о создании Регионального 
центра устойчивого земле-
делия. Рассчитываю, что 
данная инициатива будет 
поддержана всеми участни-
ками сегодняшней встречи, 
–заметил Касым-Жомарт 
Токаев.

Еще одной актуальной 
задачей Глава государства 
считает развитие научно-
образовательных связей. 
Он пригласил научные и 
образовательные круги 
Германии к расширению 
сотрудничества в таких пер-
спективных областях, как 
искусственный интеллект, 
цифровизация и «зеленые» 
технологии.

Большое внимание в вы-
ступлении было уделено 
укреплению международной 
безопасности и стабиль-
ности. Касым-Жомарт То-
каев отметил, что на фоне 
сложной геополитической 
ситуации вопросы обеспече-
ния безопасности и стабиль-
ности должны находиться в 
фокусе постоянного внима-
ния.

– Наши страны тесно 
взаимодействуют в много-
стороннем формате, в том 
числе в рамках Организации 
Объединенных Наций. Мы 
намерены и впредь реши-
тельно поддерживать уси-
лия этой безальтернативной 
универсальной Организации 
в вопросах борьбы с тер-
роризмом, экстремизмом, 
нелегальной миграцией и 
изменением климата, миро-
творческой деятельности 
и разоружения. Казахстан 
также готов принять самое 
активное участие в процес-
се реформирования ООН. 
Считаем, что целый ряд раз-
витых государств, в том чис-
ле и прежде всего Германия, 
безусловно, заслуживает 
место в качестве постоян-
ных членов Совета Без-
опасности ООН. Пользуясь 
случаем, хочу пожелать 
успехов Кыргызской Ре-
спублике в продвижении 
своей кандидатуры на пост 
непостоянного члена Со-
вета Безопасности ООН на 
2027-2028 годы. Уверен, 
Кыргызстан сможет вне-
сти существенный вклад в 
укрепление стабильности и 
безопасности в Централь-
ной Азии и за ее предела-
ми, – подчеркнул Прези-
дент Казахстана.

В завершение Глава го-
сударства выразил уверен-
ность, что все высказанные 
сегодня предложения най-
дут отражение в принимае-
мой странами Совместной 
декларации.

На саммите также вы-
ступили Федеральный кан-
цлер ФРГ Олаф Шольц, 
Президент Кыргызстана 
Садыр Жапаров, Прези-
дент Таджикистана Эмо-
мали Рахмон, Президент 
Туркменистана Сердар 
Бердымухамедов и Прези-
дент Узбекистана Шавкат 
Мирзиёев.

По итогам саммита была 
принята Совместная декла-
рация глав государств Цен-
тральной Азии и Федераль-
ного канцлера Германии.

ПРЕЗИДЕНТ КАСЫМ-ЖОМАРТ ТОКАЕВ ПРИНЯЛ УЧАСТИЕ ВО ВСТРЕЧЕ ГЛАВ 
ГОСУДАРСТВ ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ И ФЕДЕРАЛЬНОГО КАНЦЛЕРА ГЕРМАНИИ
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Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan, Grand Cevahir 
Kongre Merkezi’nde düzen-
lenen Mevlid-i Nebi Haft ası 
Açılış Programı’na katıldı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, programda 
yaptığı konuşmasında gönül coğrafyasın-
daki tüm kardeşlerine selam gönderdiğini, 
Filistin’in yiğit evlatlarına, Gazze’nin maz-
lum ve mahzun evlatlarına ülkesi ve mille-
ti adına en derin sevgilerini ilettiğini ifade 
etti.

Afrika’dan Asya’ya, dünyanın dört bir 
ucunda bu gecenin manevi ikliminde elleri-
ni semaya açan, seccadelerini gözyaşlarıyla 
ıslatan Mümin yürekleri canıgönülden teb-
rik eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Böy-
lesine anlamlı bir akşamda kalplerimizi 
buluşturan, ruhlarımızı ve dualarımızı bir 
araya getiren Rabbime sonsuz hamdediyo-
rum. Allah’ın selamı Muhammed Mustafa 
Efendimizin, onun ehlibeytinin, raşit hali-
felerinin, tüm sahabe-i kiramın üzerine ol-
sun. Sahip oldukları ilimle, hikmetle, irfan-
la, İslam’a ve Müslümanlara hizmet eden, 
İslam’ın çağlar üstü mesajlarını gönüllere 
nakış nakış işleyen âlimlerimize, din bü-
yüklerimize de Rabbimden rahmet niyaz 
ediyorum» diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, ilayi kelima-
tullah yolunda vatanı ve milleti için fedai 
can eyleyen tüm şehitlerin aziz ruhlarını 
rahmetle ve tazimle yâd edip, vatanın ve ay 
yıldızlı al bayrağın bekası için bedel ödeyen 
gazilere şükranlarını sundu.

Hz. Muhammed’in dünyaya teşrifl eri-
nin bir seneidevriyesine daha ulaşmanın 
bahtiyarlığını yaşadıklarına dikkati çeken 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, merhum Meh-
met Akif Ersoy’un Veladet-i Nebi’yi anlat-
tığı şiirinden mısraları aktardı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, «14 asır önce, 
ayın 14’ü gibi parlayan Peygamber Efendi-
mizi bugün bir kez daha büyük bir ihtiram-
la, hürmetle yâd ediyoruz. İnşallah bu gece, 
salimen vasıl olacağımız taptaze bir şuur ve 
heyecanla ihya edeceğimiz Leyle-i Mevlid’in 
Müslümanların yanı sıra tüm insanlık için 
hayırlar getirmesini temenni ediyoruz. Bu 
güzel gecenin başta Gazze’deki mazlumlar 
olmak üzere yeryüzünün farklı köşelerinde 
ölümle, açlıkla, zulümle ve zalimle boğuşan 
tüm mazlumların kurtuluşuna vesile olma-
sını diliyorum» ifadelerini kullandı.

Diyanet İşleri Başkanlığının Mevlid-i 
Nebi Haft ası’nı her sene farklı bir başlık 
altında idrak ettiğini aktaran Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, bu yılki programların tema-
sının «Peygamberimiz ve Şahsiyet İnşası» 
olarak belirlendiğini söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Haft a bo-
yunca yurt içinde ve yurt dışında icra edile-
cek programlarla hep birlikte bu müstesna 
günlerin feyzinden istifade etmeye çalışaca-
ğız. Burada öncelikle şu hususun altını çiz-
mek istiyorum: Hz. Peygamber Efendimiz 
Aleyhissalatü Vesselam, veladetinden vefa-
tına kadar her anıyla yaşantısıyla, sözleriyle, 
mücadelesiyle bizler için en güzel örnektir» 
şeklinde konuştu.

“EFENDİMİZİN KILAVUZLUĞUN-
DA ŞAHSİYETİMİZİ YENİDEN

 İNŞA EDECEĞİZ”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, bir ma-
nevi diriliş fırsatı olarak gördükleri Hz. 
Muhammed’in veladetinin yıl dönümünün 
buna vesile olmasını yürekten temenni et-
tiklerini belirterek, «Diyanet İşleri Baş-
kanlığımızın öncülüğünde tertiplenecek 
programlarla dünya hayatının gailesi altın-
da yorulan, örselenen, sıkışan kalplerimizi 
Peygamber efendimizin aşkıyla yeniden 

pür nur eyleyeceğiz. Bir olmanın, birlik ol-
manın, mümin gönüller olarak vahdet olma 
sırrına inşallah bir kez daha ereceğiz. İnsan-
lar arasından çıkmış en güzel örnek olan 
efendimizin kılavuzluğunda şahsiyetimizi 
yeniden inşa edeceğiz» ifadelerini kullandı.

Bu niyetlerle düzenlenecek programla-
rın ifasında vazife üstlenen Diyanet İşleri 
Başkanlığı mensuplarının her birine başa-
rılar dileyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Bu 
vesileyle ülkemizde ve dünyanın dört bir 
yanında ‘Emri bil maruf nehyi anil münker’ 
şuuruyla tebliğ, tevil ve irşat faaliyetlerinde 
bulunan tüm kardeşlerimden, hocalarımız-
dan Allah razı olsun diyorum» diye konuş-
tu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Diyanet ca-
miasından bu anlamlı gecelerin ihyasında 
oynadığı öncü rolü aynı kararlılıkla devam 
ettirmesini beklediğini ifade ederek, şöyle 
devam etti: «Şahsiyet inşası tek tek fertler 

kadar, fertlerden müteşekkil toplumlar için 
de önemlidir. Şahsiyetini medeniyet de-
ğerleriyle, güzel ahlakla yoğuran bireyler, 
önce ailelerine sonra mensubu oldukları 
millete, en sonunda ise tüm insanlığa fay-
dalı kişiler olur. Peygamber efendimizin 
hayatına baktığımızda şahsiyet inşasının 
üç sütun üzerine bina edildiğini görürüz. 
Bunlar iman, ahlak ve hikmettir. O, söy-
lediğine ve yaptığına herkesin itimat ettiği 
Muhammedü’l-Emin’dir. Hiç kimsenin 
arkasına bakmadan, kalbinde en küçük bir 
şüphe duymadan canını, malını, namusunu 
teslim ettiği en güvenilir kişiydi. O insan-
ların en hayırlısı, en takvalısı, en şefk atlisi 
ve merhametlisiydi. Bununla birlikte efen-
dimiz, cihat meydanlarının muzaff er ko-
mutanıydı. Efendimiz, imanla yoğrulmuş 
bir kalbin, takva ile süslenmiş bir şahsiyetin 
nasıl bir hayat sürdüreceğini bizzat yaşamış 
ve bizlere miras bırakmıştır.»

“GÜÇLÜ ŞAHSİYETLER, SAĞLAM 
BİR TOPLULUĞUN TEMİNATIDIR”

Hazreti Muhammed’in, kendi şahsiye-
tini Kur’an ile inşa ederken, aynı zamanda 
ümmetinin de şahsiyetini şekillendirdiğini 
vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, şun-
ları söyledi: «En yakın dostları ve ashabı 
onun izinde yürüyerek kendi şahsiyetle-
rini kemale erdirmiş ve insanlığa örnek 
olmuştur. Şahsiyet inşası sadece ferdi bir 
sorumluluk değil aynı zamanda toplumsal 
bir görevdir. Şu hakikatin hepimiz gayet 
farkındayız: Güçlü şahsiyetler, sağlam bir 
topluluğun teminatıdır. Bireyler ahlaklı, er-
demli, merhametli olduğunda toplumda da 

adalet olur, huzur olur, emniyet olur ve re-
fah olur. Ama tek tek kişiler bozulursa aile 
bozulur. Aile yozlaşırsa toplum çürür, top-
lum çürürse devlet çürür, memleket çürür, 
bütün insanlık zeval görür.»

“BU MİLLETİ MANEN 
ÇÖKERTMEYE ÇALIŞTILAR”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle konuş-
tu: «Millet olarak son iki asırdır çok yönlü, 
çok ince düşünülmüş bir kuşatmayla karşı 
karşıyayız. Milletimizin ruh köküyle, kadim 
medeniyet değerleriyle bağını zayıfl atmak 
isteyenler, yıllardır aynı noktayı hedef alı-
yor, aynı noktaya hançer vuruyor. Bu mil-
letin iman kalesini çökertmek için hiç ol-
mazsa bu kalede gedik açmak için yıllardır 
pervasızca saldırıyorlar. Bunu bir dönem 
camilerimizi kapatarak, ahıra çevirerek, sa-
tarak yaptılar. Bir dönem minarelerimizden 

günde 5 defa yükselen Allahu ekber nidala-
rını susturarak yaptılar. Bir dönem Kur’an-ı 
Kerim’leri, ilmihal kitaplarını, elifb aları 
toplatarak yaptılar. Bir dönem mütefekkir-
lerimizi, münevverlerimizi, Kur’an talebesi 
yetiştiren âlimlerimizi hapse atarak yap-
tılar. Bir dönem insanları mülteci, yobaz, 
takunyalı, tarikatçı, başörtülü, takkeli diye 
tahkir ederek, fişleyerek kendi öz yurdunda 
paryalaştırarak yaptılar. Bir dönem imam 
hatip okullarının kapısına zincir vurarak 
başörtülü kızları üniversite kapısında ağla-
tarak yaptılar. Bir dönem Kur’an kursları-
na saldırarak, camilere saldırarak, ‘Sizin en 
hayırlınız Kur’an’ı öğrenen ve öğretendir’ 
emrine ram olan hocalarımıza saldırarak, 
yalan ve ift iralarla diyanet camiamıza saldı-
rarak, bu milleti manen çökertmeye çalış-
tılar.»

Bu yıkım projesinde kimi zaman med-
yanın kullanıldığını vurgulayan Cumhur-
başkanı Erdoğan, «Kimi zaman sinema, 
tiyatro, televizyon dizileri kullanıldı. Kimi 
zaman kaleminden nefret akan sözde ay-
dınlar kullanıldı. Kimi zaman terör ör-
gütleri, marjinal örgütler, ihanet çeteleri 
kullanıldı. Maalesef kimi zaman da siyaset 
kurumu, siyasetçiler kullanıldı» dedi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan sözlerini şöy-
le sürdürdü: «Burada şunu da ifade etmek 
durumundayım. Artık eskisi kadar olmasa 
da hâlen birilerinin bu manevi işgal proje-
sine taşeronluk yaptığını görmekteyiz. Ara-
larında FETÖ’cü ve bölücülerin de olduğu 
malum mahfiller bunu son derece planlı, 
son derece sinsi ve kurnazca yapıyor. Biz 
bunlardan ülkeye kötülük dışında, nifak 
ve husumet dışında zaten bir şey bekle-

miyoruz. Kimileri de millet ve memleket 
düşmanlarının tuzağına düşerek bu mane-
vi yıkım projesine istemeden destek veri-
yor. Ülke gündemine gelen bazı hadiseler, 
bu çehreler tarafından milletle ve milletin 
inanç değerleriyle kavga vasıtası hâline ge-
tiriliyor.»

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşmasın-
da bir konuya özellikle dikkati çekmek iste-
diğini söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Bu ideolojik 
bağnazlık son günlerde öyle vahim boyut-
lara ulaştı ki cuma hutbesini, hutbede oku-
nan ayet-i kerimeleri hedef almaya başladı-
lar. Kendini bilmezin birisi çıkıyor. Hem de 
bu ülkenin muhalefet partisi adına doğru 
düzgün bilgisinin olmadığı dinî konularda 
ahkâm kesiyor» ifadelerini kullandı.

«Diyanet teşkilatımıza, hocalarımıza 
utanmazca had bildirmeye kalkıyor» diyen 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Bunu yaparken 
de cehaletini gizlemek için Cumhuriyetimi-
zin banisi Gazi Mustafa Kemal’in arkasına 
saklanıyor, onu paravan olarak kullanıyor. 
İçinde ne varsa ortaya dökmek yerine Gazi 
Mustafa Kemal’i hadsizliğine alet ediyor. 
Buram buram tek parti faşizmi kokan bu 
ilkellik karşısında maalesef mensubu ol-
duğu parti içerisinden akıl, vicdan ve biraz 
feraset sahibi hiç kimse itiraz etmiyor, genel 
başkan dâhil hiç kimse tepki göstermiyor» 
değerlendirmesini yaptı.

“GEREKEN HER TÜRLÜ ADIMI 
HUKUK ÇERÇEVESİNDE ATACAĞIZ”

Aynı ideolojik fanatizmin 85 milyon 
olarak herkesin yüreğini yakan Narin 
Güran’ın vahşice katledilmesi hadisesinde 
de yaşandığını vurgulayan Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, şöyle devam etti: «Birileri 
daha olayın ilk anından itibaren bu cina-
yeti bir kamplaşma, bir kutuplaşma ara-
cına dönüştürmek için her yola başvurdu. 
Oysa ortada vahşi bir cinayet var, ortada 
masum bir sabinin öldürülmesi var. Or-
tada kalp taşıyan herkesin içine kor gibi 
düşen bir ateş var. Fakat buna rağmen ki-
mileri 8 yaşında hayattan kopartılmış bir 
çocuğun cenazesi üzerinden siyaset yapa-
cak kadar insanlıktan çıkabiliyor. 40 yılda 
yüzlerce çocuğun kanını akıtan, yüzlerce 
Narin’i bizden alan, polis, asker, sivil, ka-
dın, yaşlı, bebek demeden binlerce vatan-
daşımızı acımasızca öldüren bölücü terör 
örgütünün uzantıları aynaya bakmadan 
millete vicdan dersi, insanlık dersi verme 
cüretinde bulunuyor.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları kay-
detti: “Hiçbir vicdanın kabul etmeyeceği 
bu vahşet öne sürülerek, aile müessesesi 
hedef alınıyor, dinî kurumlar hedef alı-
nıyor hatta ve hatta Diyarbakır halkı ve 
Kürt kardeşlerimiz hedef alınıyor. Açık 
söylüyorum, bu vicdansızlıktır, fırsatçı-
lıktır, ikiyüzlülüktür. Bu milleti provoke 
etmek, toplumun sinir uçlarıyla oynamak 
demektir. Bu ciğerparelerini şehit vermiş 
ailelere, çocukları zorla dağa kaçırılmış 
Diyarbakır Anneleri’ne yapılmış büyük bir 
saygısızlıktır. Burada şunu çok net ifade 
etmek isterim: Masum bir yavruyu alçak-
ça katledenlerden bunun hesabının yargı 
önünde sorulması, döktükleri her damla 
kanın burunlarından fitil fitil getirilmesi 
için gereken her türlü adımı hukuk çerçe-
vesinde atacağız. Tekirdağ’daki alçaklığın 
da hesabını mutlaka adalet karşısında so-
racak, bu sabiye işkence eden çukurların 
da en ağır cezayı almaları için mücadele 
edeceğiz. Aynı zamanda bu rezil olayların 
üzerinden bölücü örgütün uzantılarının ve 
marjinallerin günah çıkarmalarına, milleti 
kışkırtmalarına, toplumun direği olan aile 
kurumunu hedefe koymalarına da eyval-
lah etmeyeceğiz.»

“İslam kardeşliğine, bizi biz yapan kadim 
değerlerimize daha sıkı sarılmaya ihtiyacımız var”
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Министры культуры 
Казахстана и России 
обсудили развитие 
сотрудничества

В рамках X форума 
объединенных культур 
состоялась встреча мини-
стра культуры и инфор-
мации РК Аиды Балаевой 
с министром культуры 
РФ Ольгой Любимовой.

Одной из главных тем встречи 
стало обсуждение договоренно-
стей, связанных с подготовкой к 
празднованию 80-летия Великой 
Победы. Об этом на III Нацио-
нальном курултае говорил глава 
государства. Президент поручил 
начать подготовку, подчеркнув 
важность сохранения памяти о 
героях войны и системную работу 
по восстановлению исторической 
справедливости. Министры опре-
делили последовательную рабо-
ту в данном направлении.

Стороны также обсудили раз-
витие сотрудничества между те-
атральными учреждениями двух 
стран, расширение контактов в 
области изобразительного искус-
ства и анимации, а также отме-
тили растущий интерес публики 
Казахстана и России к националь-
ному кинематографу.

«Культурное сотрудничество 
между Казахстаном и Россией 
активно развивается. Успешные 
совместные проекты, гастроли и 
участие в международных фести-
валях подтверждают наш общий 
успех. Мы продолжаем укреплять 
взаимодействие, выстраивая 
системный план для развития 
театрального, музейного и музы-
кального сотрудничества», — от-
метила Аида Балаева.

Во встрече также принял 
участие специальный предста-
витель президента Российской 
Федерации по международному 
культурному сотрудничеству Ми-
хаил Швыдкой. Он подчеркнул 
важность предстоящего события 
— гастролей Казахского нацио-
нального театра оперы и балета 
«Астана Опера» в Большом теа-
тре России, где будет представ-
лена опера «Абай».

В завершение были рассмо-
трены планы по дальнейшему 
развитию театрального и музей-
ного дела, креативных индустрий 
и музыкального образования.

Дана АМЕНОВА

Глава государства высту-
пил на бизнес-форуме «Ка-
захстан – Германия»

Касым-Жомарт Токаев выразил 
благодарность Олафу Шольцу и 
представителям крупного немецко-
го бизнеса за участие в форуме. Он 
подчеркнул, что официальный визит 
канцлера Германии, знаменующий 
собой важную веху в казахско-гер-
манских отношениях, открывает но-
вые возможности для углубления 
взаимодействия.

– Тесные дипломатические от-
ношения между нашими странами 
являются ключевым фактором, спо-
собствующим развитию широкого 
спектра экономических связей, ко-
торые лежат в основе наших всесто-
ронних отношений. Являясь одной 
из крупнейших и наиболее развитых 
экономик мира, Германия устанавли-
вает мировые стандарты в области 
производства, технологий, зеленой 
экономики и инноваций. Немецкая 
продукция известна своим исключи-
тельным качеством и надежностью, 
– сказал глава нашего государства.

Как отметил Касым-Жомарт То-
каев, в прошлом году двусторонний 
товарооборот увеличился на 41 % 
и составил 3,9 млрд долларов. Пря-
мые инвестиции Германии также 
продемонстрировали значительный 
рост на 64%, достигнув рекордного 
уровня в 770 млн долларов.

– Достигнуты договоренности по 
комплексному портфелю из 66 со-
вместных инвестиционных проектов 
общей стоимостью 55 млрд долла-
ров. Мы с нетерпением ожидаем, 
что немецкие предприятия расши-
рят свое присутствие в нашей стра-
не, локализовав производство под 
нашим общим брендом «Сделано в 
Казахстане с немецким качеством!» 
– добавил он.

Президент отметил, что Казах-
стан продвигает новую экономиче-
скую парадигму, призванную сфор-
мировать экономику, основанную на 
знаниях и инновациях. Для достиже-
ния данной цели Казахстан прово-
дит глубокие экономические и соци-
альные реформы, направленные на 
либерализацию экономики на прин-
ципах честной конкуренции и свобо-
ды предпринимательства. Стремясь 
к дальнейшему росту, Казахстан за-
пустил новый инвестиционный цикл, 
чтобы привлечь 150 млрд долларов 
прямых иностранных инвестиций к 
2029 году.

В своей речи Касым-Жомарт То-
каев выделил несколько перспектив-
ных направлений сотрудничества.

– Добыча и переработка при-
родных ресурсов на основе праг-
матичной формулы «инвестиции и 
технологии в обмен на важнейшее 
сырье». Наша минерально-сырье-
вая база насчитывает более пяти 
тысяч неразведанных месторожде-
ний, залежи которых оцениваются 
в триллионы долларов. Сегодня мы 
производим 19 из 34 редкоземель-
ных материалов, имеющих реша-
ющее значение для экономики ЕС. 
В рамках этих усилий Немецкое 
агентство по минеральным ресур-
сам (DERA) и казахские партнеры 
создают консорциум по торговле 
важнейшим сырьем. Мы с нетерпе-
нием ожидаем скорейшей практиче-
ской реализации этой инициативы. 
Кроме того, мы приветствуем пла-
ны HMS Bergbau по осуществлению 

геологоразведочных работ с целью 
строительства завода по переработ-
ке лития в Восточном Казахстане. 
Инвестиции в данный проект соста-
вят 500 млн долларов. Богатая стра-
тегическая ресурсная база страны 
предоставляет множество возмож-
ностей для расширения промышлен-
ного сотрудничества, – сказал пре-
зидент.

Следующим перспективным на-
правлением глава государства на-
звал сферу энергетики. Он отметил, 
что Казахстан обладает вторыми по 
величине разведанными запасами 
нефти в Евразии и является круп-
ным поставщиком энергоресурсов на 
мировые рынки. Учитывая, что 70% 
казахстанского экспорта нефти при-
ходится на Европейский союз, наша 
страна готова наращивать экспорт-
ные возможности и способствовать 
снижению глобального дефицита 
энергоресурсов.

– Локализация немецкого про-
изводства нефтегазового оборудо-
вания и комплектующих в нашей 
стране является ключевым приори-

тетом. В двух словах, мы привет-
ствовали бы присутствие немецкого 
производства в Казахстане, чтобы 
привнести дополнительные передо-
вые технологии в наш промышлен-
ный ландшафт. Казахстан обладает 
значительным неиспользованным 
потенциалом в секторе возобновля-
емой энергетики, который привлека-
ет многих крупных мировых игроков. 
Например, немецкая Svevind group 
инвестирует в Казахстан 50 млрд 
долларов. Цель проекта – произ-
водство «зеленого» водорода и по-
ставка его на европейский рынок, – 
добавил он.

По словам президента, страте-
гическое расположение Казахстана 
делает его ключевым внутрирегио-
нальным центром торговли и логи-
стики в Евразии.

Он отметил, что Средний кори-
дор в настоящее время является 
самым коротким и надежным марш-
рутом в Европу с потенциальной 
пропускной способностью до 10 
млн тонн грузов. Касым-Жомарт 
Токаев предложил связать Сред-
ний коридор с Трансъевропейской 
транспортной сетью и инициативой 
ЕС Global Gateway в целях поддер-
жания растущих объемов торговли 
между Востоком и Западом.

Глава государства видит боль-
шие возможности для расшире-
ния сотрудничества с Германией 

в фармацевтической сфере. Наша 
страна активно развивает произ-
водство лекарств и медицинского 
оборудования с целью увеличить 
долю отечественной продукции на 
внутреннем рынке до 50% к 2025 
году.

Как было сказано далее, Ка-
захстан уделяет особое внимание 
развитию сельского хозяйства. Как 
один из крупнейших экспортеров 
зерна в мире, страна стремится мо-
дернизировать агропромышленный 
комплекс, внедряя высокие техно-
логии и агротехнологические инно-
вации.

– Казахстан намерен стать ве-
дущим центром информационных 
технологий в Евразии. Организация 
Объединенных Наций уже включи-
ла нашу страну в топ-30 государств 
по внедрению цифровых техно-
логий. Мы стремимся к широкому 
сотрудничеству в рамках научно-
исследовательских проектов, стар-
тапов, технического образования и 
тренингов, а также новых комплекс-
ных IT-проектов, особенно в обла-

сти искусственного интеллекта, – 
сказал Касым-Жомарт Токаев. 

Глава государства заявил, что 
Международный финансовый 
центр «Астана» готов помочь не-
мецким компаниям найти новые 
возможности для партнерства.

– Сегодня МФЦА стал уникаль-
ным региональным центром инвести-
ций, инноваций и финансовых услуг. 
Он включает в себя все преимуще-
ства ведущих международных фи-
нансовых центров, таких как Франк-
фурт, Лондон, Дубай, Нью-Йорк и 
Сингапур. Центр предлагает беспре-
цедентные условия для привлечения 
инвестиций, включая благоприятную 
налоговую, визовую и трудовую поли-
тику, индивидуальную поддержку для 
каждого инвестора и беспристраст-
ную судебную систему, основанную 
на британском законодательстве. Се-
годня здесь работают около трех ты-
сяч компаний из 80 стран, в том числе 
20 немецких компаний. Мы надеемся, 
что в скором времени это число воз-
растет, – отметил он.

В завершение своего выступле-
ния президент выразил уверенность 
в том, что сегодняшняя встреча при-
несет ощутимые результаты и станет 
важным шагом к дальнейшему углу-
блению экономических связей между 
Казахстаном и Германией.

Айгуль ТУЛЕКБАЕВА

К.-Ж. ТОКАЕВ: С ФРГ ДОСТИГНУТЫ ДОГОВОРЕННОСТИ 
ПО ПРОЕКТАМ ОБЩЕЙ СТОИМОСТЬЮ $55 МЛРД

ОФИЦИАЛЬНО
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Azerbaycan Cumhurbaşkanı İlham 
Aliyev ile Amerika Birleşik Devletleri 
(ABD) Dışişleri Bakanı Antony Blinken 
arasında 16 Eylül 2024 tarihinde bir te-
lefon görüşmesi gerçekleşti.

Cumhurbaşkanı Aliyev’i arayan Ba-
kan Blinken, Ermenistan ve Azerbay-
can arasında sağlanacak kalıcı barışın 
önemini vurgulayarak, ABD’nin bu 
konuda her türlü yardımı sağlamaktan 
çekinmeyeceğini ifade etti. 30 Ağustos 
2024’te imzalanan Devlet Sınır Sınır-
landırma Komisyonlarının Ortak Faali-
yetlerine İlişkin Yönetmeliği ise iki ülke 
arasında atılan olumlu bir adım olarak 
değerlendirdi.

Cumhurbaşkanı Aliyev ise 
Blinken’a, bölgedeki hukuka dayalı sta-
tükonun ve adaletin Azerbaycan’ın ça-
baları sonucunda elde edildiği cevabını 
verdi. Aliyev, iki ülke arasında başlatılan 
barış anlaşmalarının öncüsünün Azer-
baycan olduğunu belirtti. Nihai bir barış 
anlaşmasının imzalanması için öncelikle 
Ermenistan Anayasası’nın düzenlenmesi 
ve Azerbaycan’a yönelik toprak iddiaları-
nın son verilmesi gerektiğinin altını çizdi. 
Ayrıca Aliyev, Ermenistan ve Azerbaycan 
arasındaki anlaşmazlıkların çözülmesi 
için oluşturulmuş AGİT Minsk Grubu ve 
diğer ilgili kurumların «geçmişin bir ka-
lıntısı» olduğunu ifade ederek faaliyetle-
rin sonlandırılması gerektiğini vurguladı.

Gerçekleşen telefon görüşmesinde 
son olarak, 11-22 Kasım 2024 tarihleri 
arasında Azerbaycan’da gerçekleşecek 
olan Birleşmiş Milletler İklim Değişikliği 
Çerçeve Sözleşmesi 29 Tarafl ar Konferan-
sına (COP 29) ilişkin konular ele alındı.

30 AĞUSTOS 2024 TARİHİNDE 
SINIR BELİRLEME KONUSUNDA 
ÖNEMLİ ADIMLAR ATILMIŞTI

30 Ağustos 2024 tarihinde, Azer-
baycan ve Ermenistan sınır komisyon-
larının ortak çalışmasına ilişkin Esaslar 
imzalanmıştı. Azerbaycan Devlet Sınır-
ların Belirlenmesi Komisyonu, yaptığı 
açıklamada  «Azerbaycan ve Ermenis-
tan şu anda iç devlet prosedürlerini 
yürütmeye başlamıştır» ve «30 Ağustos 
2024 tarihinde komisyonların ortak fa-
aliyetine ilişkin Esaslar uygun bir şekil-
de imzalandı» ifadelerine yer vermişti.

Молодежь Казахстана — это по-
коление, которое росло вме-

сте со страной. За эти годы своим 
самоотверженным трудом, в мире и 
согласии, с верой в себя и страну, с 
мечтой о лучшем будущем для своих 
детей старшее поколение казахстан-
цев построило независимое, быстро-
развивающееся, конкурентоспособ-
ное и уважаемое в мире государство. 
Оно создало прочный фундамент 
для того, чтобы казахстанские юно-
ши и девушки были равными среди 
лучших в любой точке мира. Сегодня 
наша страна ставит перед собой но-
вые масштабные задачи по социаль-
ной модернизации, форсированной 
инновационной индустриализации 
и взаимовыгодной экономической 
интеграции. В этих условиях огром-
ная ответственность возлагается на 
молодежь, которой предстоит про-
должить эстафету созидательных 

дел старшего поколения, поднять 
планку национальной конкуренто-
способности еще выше, обеспечить 
Казахстану в XXI веке процветание и 
признание.

Такая миссия под силу только па-
триотичной, образованной, профес-
сиональной, здоровой физически и 
нравственно, конкурентоспособной, 
социально и граждански ответствен-
ной молодежи. В этой связи приори-
тетной задачей государства стано-
вится адаптация государственной 
молодёжной политики к современ-
ным реалиям, ее нацеленность на 
формирование молодежи как важ-
нейшего конкурентного потенциала 
Казахстана. Обновленная государ-
ственная молодежная политика, как 
система государственных приорите-
тов и мер, направленных на созда-
ние условий и возможностей успеш-
ной социализации и эффективной 
самореализации молодёжи, должна 
содействовать социально-экономи-
ческому и культурному развитию Ре-
спублики Казахстан. 

На сегодняшний день, молодое 
поколение турков-ахыска, которые 
учились в казахстанских школах и 
достаточно высоко владеют казах-

İlham Aliyev:
 Minsk Grubu 

geçmişin bir kalıntısı!

Azerbaycan Cumhurbaş-
kanı İlham Aliyev ile ABD 
Dışişleri Bakanı Antony 
Blinken arasında bir telefon 
görüşmesi gerçekleşti. Ali-
yev, ülkesinin Ermenistan 
ile olan barış sürecindeki 
rolünü vurgulayarak geçmi-
şin kalıntısı olan kurumların 
kapatılmasını önerdi.

ским языком, работают и развивают-
ся во всех сферах включая государ-
ственную службу. В современном 
Казахстане трудно представить себе 
соотечественника, который бы не 
нуждался в услугах Центра обслужи-
вания населения.  С внедрением в 
обыденную жизнь рядового гражда-
нина ЦОН многие юридические во-
просы стали легко решаться. В этом 
огромная роль сотрудников ЦОНа.  

Сегодня мы решили рассказать 
нашим читателям о ведущем специ-
алисте центра обслуживания насе-
ления Жетысуйского района города 
Алматы Бешли оглы Тюркан Маме-
довне. 

Тюркан Мамедовна родилась 2 
сентября 1991 года в городе Тараз, 
в семье предпринимателей. В 2008 
году окончила среднюю школу имени 
Акшабаева, затем  поступила  на эко-
номический факультет университета 

имени М. Дулати по специальности 
«Бухгалтерский учет и аудит». Тру-
довую деятельность  начала после 
окончания университета в Управ-
лении государственных доходов, в 
должности инспектора. После рабо-
ты в налоговой системе, она решила 
попробовать себя в банковской сфе-
ре. Перешла работать в «Хоум кре-
дит банк», на должность менеджера 
по работе с юридическими лицами. 
Затем  в 2017 году  выходит замуж в 
город Алматы. 

- Переехав в один из ведущих ме-
гаполисов нашей прекрасной стра-
ны,  я решила продолжить трудовую 
деятельность в квазигосударствен-
ном секторе, прошла тестирование 
на знание действующего законода-
тельства Республики Казахстан. На 
следующем этапе состоялось со-
беседование, и я была принята на 
должность специалиста Жетысуско-
го ЦОН города Алматы. С 2017 года 
по настоящее время работаю тут же, 
но уже в должности ведущего специ-
алиста отдела. 

- Что входит в ваши обязан-
ности?

- Если говорить в общем и це-
лом, то в мои обязанности входит 

качественное оказание государ-
ственных услуг услугополучателям 
с обязательным соблюдением норм 
действующего законодательства. 
Качественно и всесторонне консуль-
тирую граждан по вопросам, отно-
сящимся к компетенции отдела, по 
приему заявлений и документов на 
оказание государственных услуг, 
о порядке и сроках изготовления и 
выдачи документов; Посещаю семи-
нары, занятия. проводящиеся упол-
номоченными органами, ментором 
и вышестоящим руководством. Кол-
лектив у нас дружный и сплоченный, 
можно сказать, что второй дом. В 
настоящее время посредством ЦОН 
доступно и оказывается около 700 
государственных услуг, посредством 
ПЭП - около 115 государственных ус-
луг. У всех людей по-разному скла-
дываются судьбы, поэтому и потреб-
ности самые различные. 

- Вы знакомы с деятельно-
стью ТЭКЦ «Ахыска»?

- Знаю, что всемирный Совет ту-
рок-ахыска  был создан 18 
ноября 2008 года, и ТЭКЦ «Ахыска» 
является Еазахстанским филиалом. 
Началом тому явилась встреча ру-
ководителей общественных объ-
единений турок-ахыска девяти стран 
мира.  Я с огромным интересом чи-
таю газету «Ахыска», слежу за но-
востями центра. Как для читателя,  
работа культурного центра для меня 
является важной составляющей для 
турков, живущих далеко от исто-
рической родины.  Мы живем в век 
цифровизации, и молодежь в основ-
ном информацию черпает из соци-
альных сетей. Думаю, можно более 
обширно освещать деятельность 
центра в социальных сетях не толь-
ко для турков, но и  представителей 
других национальностей, прожива-
ющих в нашей многонациональной 
Республике Казахстан.  

- Ваши пожелания читате-
лям?

- Я желаю всем читателям креп-
кого здоровья, думаю, это самая 
важная необходимость для всех 
людей. А так также мира, достатка 
и единства. Ведь единство народа 
- это наше золотое богатство, ко-
торое нужно беречь как зеницу ока. 
Глобальный мир на наших глазах 
переживает мощную трансформа-
цию. Мы все понимаем и живем в 
совершенно новую историческую 
эпоху. Кардинально изменились 
технологии, жизнь общества, мы 
многому учимся, уже много имеем. 
Но в этом мире есть постоянная 
ценность – единство общества и 
межнациональное согласие - цен-
ность, ставшая привычной, как воз-
дух. Именно этот важнейший фактор 
определяет конкурентоспособность 
нашей Республики Казахстан.

- Благодарю за содержатель-
ную беседу!

Кальбинур ХОШНАЗАРОВА,
Ахмет АТАК

ВО БЛАГО НАРОДА
Наша страна  — динамичная и молодая, каждый 

второй житель республики моложе 30-ти лет. Моло-
дежь — это «вечный двигатель» будущего. Поэтому с 
уровнем развития, возможностями, ценностными ори-
ентациями, степенью участия в экономической, поли-
тической и общественной жизни казахстанской моло-
дежи связан путь Казахстана в будущее. Основы этого 
будущего закладываются в настоящем. Поддержка мо-
лодежи — это инвестиции в прогресс страны. С первых 
лет независимости вопросы образования, здоровья, 
доступа к новым информационным технологиям, про-
фессиональной и личностной конкурентоспособности, 
патриотического воспитания, успешной социализации 
молодого поколения были и остаются в центре внима-
ния государственной политики.  
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Kazakistan Avrupa Birliği’ne (AB) 
ihraç edilecek petrol miktarını 

artırmayı hedefliyor
Kazakistan Cumhurbaşkanı Kasım Cömert Tokayev, yurt 

dışına gönderdikleri petrolün yüzde 70’ini Avrupa Birliği’ne 
(AB) ihraç ettiklerini ve bunu artırarak küresel enerji açığının 
azaltılmasına yardımcı olmaya hazır olduklarını bildirdi.

55 MİLYAR DOLAR OLAN 66 ORTAK YATIRIM PROJE

Cumhurbaşkanı Tokayev, Kazakistan’da resmî temaslarda 
bulunan Almanya Başbakanı Olaf Scholz ile Astana’da, iki ülke iş 
dünyasının önde gelen temsilcilerinin katılımıyla düzenlenen «Ka-
zakistan-Almanya İş Forumu»na katıldı.

TOKAYEV: ALMAN İŞLETMELERİ SABIRSIZLIKLA 
BEKLİYORUZ

Tokayev, iş formunda yaptığı konuşmada, iki ülke arasında 
toplam değeri 55 milyar dolar olan 66 ortak yatırım projesinden 
oluşan kapsamlı portföy üzerinde anlaşmalara varıldığını belirte-
rek, «Alman işletmelerin ‘Alman kalitesiyle Kazakistan’da üretil-
miştir’ ortak markamız altında üretimi yerelleştirerek, ülkemiz-
deki varlığını genişletmesini sabırsızlıkla bekliyoruz.» ifadelerini 
kullandı.

TÜRKİSTAN’IN EN BÜYÜK İKİNCİ PETROL 
REZERVİNE SAHİP ÜLKE

Tokayev ayrıca Almanya ile Kazakistan arasındaki iş birliğinde 
enerji sektörünün önemine işaret ederek, Kazakistan’ın Türkistan 
coğrafyasının en büyük ikinci petrol rezervine sahip ülkesi oldu-
ğuna dikkat çekti. Öte yandan yurt dışına gönderdikleri petrolün 
yüzde 70’inin AB’ye ihraç edildiğini belirten Tokayev, «Ülkemiz 
petrol ihracatını artırmaya ve küresel enerji açığının azaltılmasına 
yardımcı olmaya hazır.» dedi.

Во всем мире сейчас 
остро стоит вопрос аль-
тернативных источников 
энергии. Актуально это и 
у нас, поэтому 16 августа 
2024 года в Алматы прош-
ли публичные обсуждения 
по вопросу строительства 
АЭС в Казахстане. А 6 
октября в Астане пройдет 
уже общенациональный 
республиканский рефе-
рендум, который будет 
иметь долгосрочные 
последствия для экономи-
ческого развития и энер-
гетической независимости 
нашей республики.

     

 В публичных обсуждени-
ях в Алматы приняли участие 
отраслевые эксперты атом-
ной отрасли, представители 
госорганов, общественности 
и гражданского сектора. Это 
19-е слушания, на которых 
обсуждается перспектива 
строительства атомной элек-
тростанции.

      Модераторами обсуж-
дений стали – член город-
ского общественного совета 
Борис Жапаров, президент 
Гражданского альянса Ка-
захстана Бану Нургазиева и 
председатель Алматинского 
гражданского альянса Каир-
жан Абдыхалыков.

     «Я присутствовала лич-
но в селе Улкен в прошлом 
году, где проходили первые 
публичные обсуждения, и 
слушала мнение местного 
населения. Хочу сказать, что 
местное население уже мно-
го лет ждет перемен и стро-
ительства АЭС. Если гово-
рить об атомной энергетике, 
то это зеленые технологии, 
которыми сегодня пользу-
ются самые развитые госу-
дарства мира», – сказала 
Бану Нургазиева, открывая 
публичные обсуждения.

Генеральный директор 
АО «Казахстанские атомные 
электрические станции» Ти-
мур Жантикин  сообщил, что 
были исследованы два райо-
на – Курчатов и Улкен. «Оба 
пригодны для размещения 
АЭС. Мы рассматриваем ре-
акторы, с которыми не было 
инцидентов. Надо понимать, 
что в портфеле много инвест-
проектов, но мы не можем их 
реализовать из-за нехватки 
энергии. Строительство АЭС 
– возможность повысить 
инвестиционную привлека-
тельность», – сказал Жан-
тикин.

Он также прокомменти-
ровал опасения о том, что 
атомная станция потребляет 
много воды. 

«... Якобы пострадает 
озеро Балхаш. Мы изучили 
этот вопрос: она потребляет 
количество воды, сопостави-
мое с 0,3% от естественно-
го испарения с поверхности 
озера», – сказал он.

Относительно кадров для 
работы на АЭС высказался 
генеральный директор Ин-
ститута ядерной физики Са-
ябек Сахиев:

«Уже много лет под Алма-
ты работает исследователь-
ский водо-водяной реактор. 
И работает он для мирного 

атома. Например, более 27 
000 казахстанцев получают 
препараты от онкологии, ко-
торые производим мы. Я это 
все говорю к тому, что у нас 
есть кадры, которые можно 
подготовить на базе Инсти-
тута ядерной физики».

Кроме того, выступил по-
литолог Марат Шибутов. Он 
напомнил, что в 2008-2009 
годах обсуждали строитель-
ство реактора в Актау. «Тог-
да этот проект тоже раскри-
тиковали и не реализовали. 
А сегодня мы наблюдаем в 
Актау жалобы на отсутствие 
электроэнергии. Есть риск 
масштабной коммунальной 
аварии. Уже через 2-3 года 
в Южном Казахстане на-
ступит дефицит и веерные 
отключения. Они уже есть, 
просто об этом пока мно-
го не говорят. Если мы не 
примем решение, ситуация 
будет только усложняться», 
– сказал он.

Не обошлось на меро-
приятии и без провокаций. 
Одна из активисток, держа-
щая листок бумаги с над-
писью: «Народ РК против 
референдума по АЭС», на-
чала перебивать выступаю-
щих, пытаясь перекричать 
их с места. Ее попросили со-
блюдать регламент.

1 сентября 2023 года 
президент РК Касым-Жо-
март Токаев выступил с По-
сланием народу Казахстана 
«Экономический курс Спра-
ведливого Казахстана». В 
своем обращении глава го-
сударства подчеркнул, что 
развитие атомной энергети-
ки стало особо важным эко-
номическим и политическим 
аспектом. По этой причине 
он предложил решить этот 
вопрос посредством прове-
дения общенационального 
референдума.

Дусипов: Новый учебный корпус — 
историческое событие для QyzPU
В июле этого года Казахский национальный женский 

педагогический университет официально получил но-
вое здание от государства. Об этом рассказал исполня-
ющий обязанности ректора вуза Еркин Дусипов в ходе 
пресс-тура.

18 сентября 2024 года в Казахском национальном женском 
педагогическом университете состоялся пресс-тур для пред-
ставителей СМИ. Журналистам провели экскурсию по зданию 
вуза, познакомили с лабораториями, аудиториями, музеем и 
арт галереей. После экскурсии по главному корпусу пресс-тур 
продолжился в новом учебном корпусе университета. Впервые 
с 1986 года Казахский национальный женский педагогический 
университет с 80-летней историей получил учебный корпус в 
центре Алматы в целях подготовки будущих учителей и разви-
тия университетской науки. Площадь здания, предоставленно-
го государством, превышает 12 000 квадратных метров.

В ходе пресс-тура исполняющий обязанности ректора 
QyzPU Еркин Дусипов проинформировал журналистов о дости-
жениях и перспективах развития учебного заведения. Прорек-
тор ознакомил гостей с современными учебными методиками, 
внедряемыми в учебный процесс, и поделился планами.

«В канун 80-летия передача нового учебного корпуса Казах-
скому национальному женскому педагогическому университету 
стала историческим событием для коллектива QyzPU. Здание 
официально сдано в эксплуатацию с июля. В настоящее время 
на третьем, четвертом и шестом этажах проходят обучение по 
направлениям хореографии, педагогики, психологии, истории, 
казахского языка и литературы. В будущем мы планируем об-
учать в этом корпусе магистрантов и докторантов. В учебном 
заведении обучается 12 005 студентов, и в этом году мы при-
няли около 5000 студентов на 1 курс. Наша задача — обе-
спечить студентам комфортные условия для обучения», – 
сказал проректор.

    По его словам, в будущем для нового здания будет при-
обретено современное оборудование.

Быть ли АЭС в Казахстане:  
в Алматы прошли публичные слушания
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МЕЖДУНАРОДНОЕ ИЗДАНИЕ ТУРЕЦКОГО ЭТНОКУЛЬТУРНОГО ЦЕНТРА «АХЫСКА» В КАЗАХСТАНЕ

ҚАЗАҚСТАННЫҢ 
БОЛАШАҒЫ – 
ҚАЗАҚ ТІЛІНДЕ

     
Тіл – достықтың алтын көпірі іспеттес. Ол 

қасиетті ұғым болып табылады. Қашанда халықпен 
бірге өмір сүріп келеді, әр ұлттың тілі – оның 
бақыты мен мақтанышы. Біз ана тілінде еркін 
сөйлей алатын, оны құрметтейтін, салауатты ұрпақ 
тәрбиелеуіміз керек. Тілсіз елдің болашақта өмір 
сүруі мүмкін емес. Тілге құрмет – халыққа деген 
құрмет. Әр азамат мемлекеттік тілін меңгеруге 
міндетті. Елімізді әлемге таныту үшін тіліміздің 
мәртебесін көтеруге атсалысу – әрқайсымыздың 
азаматтық борышымыз.  

Күннен – күнге мемлекеттік тілді меңгергендердің 
ішінде өзге этнос өкілдерінің де саны көбеюде. Қазақ 
тілі  - тек қазақ халқының ғана тілі емес, мемлекеттік тіл 
– ортақ тіліміз. Қазақстанда тұратын, оны отаным деп 
қабылдайтын, өзін Қазақстанның патриоты деп санай-
тын азаматтардың тілі.

Жақын арада Шымкент қаласы ішкі саясат және  жа-
стар ісі  жөніндегі басқармасы, «Жалын»  қоғамдық 
бірлестігінің ұйымдастыруымен 5 қыркүйек Ахмет 
Байтұрсыновтың туған күніне орай өзге этнос өкілдері 
арасында «Қазақстанның болашағы - қазақ тілінде» 
атты әлеуметтік желі арқылы мәнерлеп оқу сайысы 
өтті. Сайысқа өзге этнос өкілдері арасынан   50 – ден 
астам үміткерлер қатысты. «Талаптыға нұр жаусын» 
демекші, сайыста «Жүзден жүйрік – мыңнан тұлпарлар» 
анықталып, жеңімпаздарға құнды сыйлықтар табыстал-
ды.   

 Жарыстағы әділ қазылар алқасы, солдан оңға қарай: 
Исаева Азиза Омарбекқызы - ҚР Мәдениет қайраткері, 
Шымкент қаласының ішкі саясат және жастар істері 
жөніндегі басқармасы «Қоғамдық келісім» коммуналдық 
мемлекеттік мекемесінің (КММ) бөлім басшыс; Құрбанов 
Ағапаша Гулалиұлы - Ө.Жәнібеков атындағы ОҚПУ 
доценті, Филология ғылымының кандидаты. Тіл жана-
шыры, Шымкент қалалық    «Ахыска» түрік этномәдени 
бірлестігі төрағасының орынбасары; Керімбеков Құрмет 
Балқыбекұлы – «Байтақ» жасылдар партиясының Шым-
кент филиалының төрағасы 

Тіл – адамның барлық саналы өмірінің құралы – 
өнер-білімді, мәдениеттілікті, қоғамның белсенді азама-
ты болуды ол тіл арқылы үйренеді. Тілде бүкіл тіршілік 
тұрғандай. 

Тіл – ұлттың аса игілікті әрі оның өзіне тән ажырамас 
белгісі. Тілдің тағдыры – баршамыз-дың қолымызда. 
Тілді дамыту – елдердің мемлекеттік саясат-тының 
аса маңызды бағыттардың бірі. Тіл – халықтың жаны, 
мәдениетіміздің айнасы. Қоғамдағы өзгерістердің бәрі 
тілге, оның дамуына әсер етеді.

    Өйткені тілдің тағдыры сол тілде сөйлейтін, сол тілді 
қолданушы, сол тілді жасаушы ұлт, халық тағдырымен 
тамырласып жатады. Қазақстанда-ғы барлық 
халықтардың тілі мемлекеттік тіл ретінде қалыптас-са, 
осы бетбұрысты ұстанған қоғамдық іс-шаралар жемісті 
жұмыс істегенде ғана оң нәтиже бермек. Қоғамдағы 
өзгерістердің бәрі тілге, оның дамуына әсер етеді. Тіл  - 
адамдар арасындағы қарым-қатынастың аса маңызды 
құралы ғана емес, ойлаудың, дүниетанымның, руха-
ни мәде-ниетті жасаудың ұлттың ұжымдық тәрбиесін 
жинақтаудың, сақтаудың құралы.

«Ел сөйлесе бір тілде, сен де сөйле, іркілме» - деген 
ақынымыз Қадыр Мырза Әлінің орамды сөздерін ойға 
ала отырып, мемлекеттік тілді өркендетуге өз үлесімізді 
қосуда аянбай еңбек етейік.

Шымкент қаласы «Ахыска» ТЭМО    
«Ахыска» газетінің аумақтық тілшісі,

Ағапаша Гулалиұлы ҚҰРБАНОВ

Gürsu’da “Türkiye Buluşmaları”
 Programı Kapsamında DATÜB’e Ziyaret
Bursa’da, “Türkiye Buluşmaları” programları çerçevesinde gerçekleştirilen ziyaretler 

devam ediyor. Bu kapsamda, AK Parti Genel Merkez MKYK Üyesi Av. Serpil Kavrak, Bursa İl 
Kadın Kolları Başkanı İmran Çavuşoğlu, İl Koordinatörü Salih Bahadır, Gürsu İlçe AK Parti 
Başkanı Erkan Şekeroğlu, Kadın Kolları Başkanı Zehra Demirel Aslan ve Meclis Üyesi Ümmü 
Gülsüm Polat, DATÜB Gürsu İlçe Temsilciliği’ni ziyaret etti.

Ziyarette, DATÜB Bursa İl Kadın Kolları Başkanı ve Gürsu Belediye Meclis Üyesi Gülçeren 
Terzioğlu, Türkiye’de yaşayan Ahıskalı Türklerin karşılaştığı sorunlara değinerek, bu sıkıntıların 
çözümüne ilişkin karşılıklı görüş alışverişinde bulundu. Terzioğlu, özellikle Ahıskalı Türklerin ika-
met, çalışma izinleri ve vatandaşlık süreçlerinde yaşadığı zorlukların altını çizdi.

Toplantıda söz alan DATÜB Gürsu İlçe Kadın Kolları Başkanı Dilara Seyfet ve diğer katılımcılar 
da, hemşehrilerinin yaşadığı bazı sorunlara dikkat çekti. Eğitim ve sağlık hizmetlerine erişim, sosyal 
uyum ve toplumsal kabul gibi konularda yaşanan sıkıntıları dile getiren katılımcılar, bu konularda 
daha etkin çözümler üretilmesi gerektiğini vurguladı.

Ziyaret sırasında, Genel Merkez MKYK Üyesi Av. Serpil Kavrak, Ahıskalı Türklerin sorunları-
nın çözümü için gerekli girişimlerde bulunacaklarını belirterek, yerel ve merkezi düzeyde bu ko-
nulara ilişkin adımlar atılacağını ifade etti. Kavrak, «Ahıskalı Türkler, ülkemizin bir parçasıdır ve 
onların yaşam koşullarını iyileştirmek hepimizin görevidir. Tüm ilgili kurumlarla iş birliği içinde 
bu konuları takip edeceğiz,» dedi.

Ziyaretin ardından, DATÜB Gürsu İlçe Temsilciliği, misafirlere ilgilerinden dolayı teşekkür etti 
ve bu tür ziyaretlerin toplumdaki dayanışma ve birlik ruhunu pekiştirdiğini belirtti.

Al-Farabî Kazak Millî Üniversitesi 2024 
Yılında 90 Yıldönümünü Kutluyor

Al-Farabî Kazak Milli Üniversitesi, Bilimsel Araştırmalara, yurtiçi ve yurtdışındaki diğer 
araştırma kurumlarıyla işbirliğinin gelişmesine büyük önem vermektedir. Üniversite ulusla-
rarası projelere ve bilimsel konferanslara aktif katılım sağlamakta, ülke eğitim ve öğretimi-
nin gelişmesine katkıda bulunmaktadır. Kazak Millî Üniversitesi’nin sunduğu temel akade-
mik alanlar arasında: beşeri bilimler, sosyal ve doğa bilimleri vd. yer almaktadır. 

Ayrıca üniversitede Yabancı Diller Fakültesi, Doğu Araştırmaları Fakültesi, Gazetecilik ve 
Uluslararası İlişkiler Fakültesi olmak üzere birçok fakülte vardır. Doğu Araştırmaları Fakültesi, 
uluslararası ilişkileri başarıyla geliştirmekte önemli rol oynamaktadır. Özellikle, Arap ülkeleri, 
Çin, Türkiye, Kore, Japonya ve İran’da bulunan bilim ve eğitim kurumlarıyla işbirliği yapmakta-
dır. Uluslararası eğitim ve araştırma proje ve programlarına ortak çalışmalarla katılmaktadır. 

Doğu ülkelerinin önde gelen bilim merkezleri ve üniversiteleriyle yapılan uluslararası işbir-
liği çalışmaları sayesinde, öğrencilerin akademik gelişimi için pek çok fırsatlar yaratılmaktadır. 
Öğrencilerimiz en az bir dönem yabancı üniversitelerde öğrenim görmekte ve eğitim programını 
başarıyla tamamladıkları takdirde çift  diploma hakkı kazanmaktadırlar.

Üniversitede iki binden fazla profesör, doktor, bilim insanı adayı ve felsefe uzmanı, en yüksek 
dereceli akademisyenlerden 100’den fazla akademisyen, Kazakistan Cumhuriyeti’nin yaklaşık 30 
onurlu şahsiyeti yer almaktadır. 25.000’den fazla lisans ve yüksek lisans öğrencisi burada yüksek 
meslekî eğitim sisteminde eğitim almaktadır.     

Geçtiğimiz 90 yıl içinde üniversite, pek çok alanda zirveye ulaşmış, ulusal  ve uluslararası dü-
zeyde eğitimine duyduğu güvenle, başarılarıyla gurur duymaktadır. Kazakistan ve Orta Asya’da 
beş konu alanı ve on dört çalışma alanından dördünde güçlü sonuçlar elde eden tek üniversite 
olarak QS World University Rankings by Subject 2023 (QS Dünya Üniversite Sıralaması- 2023)’te 
Al-Farabî Kazak Millî Üniversitesi’nin öne çıkmış olması eğitim kalitesinin en iyi göstergesidir. 
Akademik itibarında önemli ilerlemeler kaydeden üniversite, dünyanın en iyi 200 üniversitesi 

arasına girmiş, önemli başarılara imza atmıştır. 
Üniversite bilimsel araştırmalara aktif olarak 
teşvik etmekte ve desteklemektedir. Eğitimin 
kalitesini geliştirerek uluslararası konumu-
nu güçlendirmektedir. Bu başarılar üniversite 
yönetiminin, öğretim üyelerinin, öğrencilerin 
ve üniversite çalışanlarının uzun yıllar devam 
eden çalışmalarının neticesidir.

Elnara Dulaeva
Türksoy bölümü doçenti 

Doç. Dr. Halel Agnur
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Türk Akademisi ve 
Azerbaycan Milli Bilim-
ler Akademisi Arkeoloji 
ve Antropoloji Enstitüsü 
(ARICA), Türk dün-
yasının arkeologlarını 
Azerbaycan’ın Şuşa 
kentinde bir araya getir-
di. Etkinlikte arkeoloji 
alanında atılacak ortak 
adımlar ele alındı.

Azerbaycan’ın Ermeni işga-
linden kurtarılan şehri Şuşa’da, 
Türk Akademisi ve Azerbay-
can Milli Bilimler Akademisi 
Arkeoloji ve Antropoloji Ens-
titüsü (ARICA) ortaklığında 
bir etkinlik düzenlendi. Etkin-

liğe Azerbaycan, Kırgızistan, 
Türkiye, Kazakistan, Macaris-
tan, Moğolistan, Özbekistan ve 
Tataristan’dan arkeoloji mer-
kezi ve bilim enstitüleri baş-
kanları katılım sağladı. 

Türk Akademisi Başkanı 
Şahin Mustafayev, etkinlikte 
gerçekleştirdiği konuşmada Türk 
Akademisinin Türk halklarının 
tarihine ve kültürüne ışık tutan 
çalışmalar yaptığından bahsetti.  
Mustafayev, Türk Akademisinin 
yürüttüğü Türk halklarının tari-
hini ve kimliğini yansıtan mimari 
ve arkeolojik eserlerin tespit edil-
mesini amaçlayan «Türk Dünya-
sı Kutsal Coğrafyası»  projsinden 
de söz etti. Uluslararası iş birliği-
nin önemine dikkat çeken Mus-

tafayev, platformun üye ülkeler 
ile ortak projelerin uygulanması 
aktif çalışmalar yürüttüğünü de 
belirtti. Ayrıca, radyokarbon ak-
tifl eme için ortak bir laboratuvar 
oluşturulması önerisinde bulun-
du. 

Etkinlik, Kazakistanlı ünlü ar-
keologlar Kemel Akişev’in doğu-
munun 100. yıl dönümü ve Alkey 
Margulan’ın doğumunun 120. yıl 
dönümüne ithaf edildi. Etkin-
lik sonunda Türk dünyasındaki  
arkeolojik araştırmaların geliş-
tirilmesini hedefl eyen adımları 
açıklayan bir «Sonuç Bildirgesi» 
imzalandı. 

Ayrıca katılımcılar, Kara-
bağ’daki arkeolojik alanlara zi-
yarette bulundu. 

Türk Devletleri Teşkilatı 
enerji bakanları Bişkek’te

    
  
Türk Devletleri Teşkilatına üye devletlerin enerjiden sorum-

lu bakanlarının 4. toplantısı Kırgızistan’da gerçekleşti. Türk 
devletlerini enerji sektöründe ileriye taşıyacak kararların alındı-
ğı toplantının 2025 yılında Türkiye’de gerçekleşmesi konusunda 
ortak karara varıldı.

Türk Devletleri Teşkilatına (TDT) üye devletlerin enerji alanın-
dan sorumlu bakanlarının katılımıyla tertip edilen 4. toplantı, 16 
Eylül 2024 tarihinde Kırgızistan’ın başkenti Bişkek’te  gerçekleşti. 
Toplantıya, teşkilata üye ve gözlemci olan devletlerin enerji bakan-
ları, üst düzey yetkilileri ve TDT Genel Sekreteri Kubanıçbek Ömü-
raliyev katılım sağladı. 

Toplantıda Türk devletlerinin yenilenebilir enerji potansiyeli, 
ortak projelerin hayata geçirilmesi, enerji tüketimleri ve tedariği ko-
nuları ele alındı. TDT Genel Sekreteri Ömüraliyev, enerji sektörün-
de yapılacak ortak projelerle yalnızca Türk devletlerinin değil tüm 
bölgede enerji güvenliğinin sağlanacağını vurguladı. Ayrıca Ömüra-
liyev, Türk devletlerinin elinde bulundurduğu enerji kaynaklarının 
üretimi, ihracatı ve transite geçişi potansiyelinin altını çizerek bu 
potansiyellerin değerlendirilmesi gerektiğini vurguladı.  

Toplantı sonucunda tarafl ar, TDT enerjiden sorumlu bakanların 
4. toplantısının sonuçlarına ilişkin ortak bildiriyi imzaladı. Yayımla-
nan bildiride TDT Teknoloji ve Yeşil Girişimler Merkezi kurulması 
kararı alındı. Ayrıca, 2025 yılında gerçekleşecek bir sonraki toplan-
tının da Türkiye’de yapılması konusunda mutabık kalındı. 

ÜÇÜNCÜ TOPLANTI BUDAPEŞTE’DE 
GERÇEKLEŞMİŞTİ

TDT üye devletlerinin enerjiden sorumlu bakanlarının 3. top-
lantısı, 30 Mart 2023 tarihinde Macaristan’ın başkenti Budapeşte’de 
gerçekleşmişti. 2023 yılındaki toplantıda tarafl ar,  TDT Enerji İş-
birliği Programı ve Eylem Planının uygulanmasını denetlemek ve 
enerji iş birliğininin koordine edilmesi için enerji bakan yardımcı-
ları düzeyinde Enerji Koordinasyon Komitesinin kurulmasının ta-
mamlanması kararını almıştı.

Kazakistan’ın baş-
kenti Astana’da sona 
eren 5. Dünya Göçebe 
Oyunları’nda şampiyon 
ev sahibi oldu.Organi-
zasyonda 89 ülkeden 21 
geleneksel spor dalında 2 
binden fazla sporcunun 
mücadele etti. Oyunların 
birinciliğini 43’ü altın, 
34’ü gümüş, 37’si bronz 
114 madalya kazanan 
Kazakistan elde etti.

Göçebeler Dünyası Etno 
Köyü’ndeki kapanış törenine 
Dünya Etnospor Konfederas-
yonu Başkanı Bilal Erdoğan, 
Kazakistan Turizm ve Spor 
Bakanı Yerbol Mirzabosi-
nov, Kırgızistan Kültür, En-
formasyon, Spor ve Gençlik 
Politikası Bakanı Altınbek 
Maksutov, Kazakistan Etnos-
por Birliği Başkanı İslambek 
Salcanov, katılımcı ülkelerin 
takımları ve davetliler katıldı.

Mirzabosinov, kapanış 
töreninde yaptığı konuşma-
da, geleneksel spor türlerinin 
yanı sıra Kazak kültürü ile 
geleneğini de tüm dünyaya 
tanıtmaya imkan sağlayan 
Dünya Göçebe Oyunları’nın 
5’incisine başarıyla ev sahipliği 
yapmanın gururunu yaşadıkla-
rını söyledi.Oyunlara 89 ülke-
den 2 bin 500’den fazla spor-
cunun geldiğini dile getiren 

Mirzabosinov, «6 gün boyunca 
21 geleneksel spor dalında tek 
ve takım halinde müsabaka-
lar gerçekleşti. Oyunlara 90’a 
yakın ülkenin katılım sağla-
ması ve 30’dan fazla ülkenin 
madalya kazananlar arasında 
yer alması ise dünyada göçebe 
oyunlarına artan ilginin açık 
göstergesidir. 

Astana’da yapılan Göçebe 
Oyunlarının dünyada etnos-
pora artan ilgiyi daha da pekiş-
tireceğine inanıyoruz.» ifadele-
rini kullandı.

Mirzabosinov, Dünya Et-
nospor Konfederasyonu Baş-
kanı Bilal Erdoğan ile 2026 
yılında 6. Dünya Göçebeler 
Oyunları’nı düzenleyecek Kır-
gız Bakan Maksutov’a göçebe-
lerin su içtikleri şişe «torsuk»u 
teslim etti.Kapanış töreni, ge-
leneksel müzik, dans ve sahne 

gösterisiyle sona erdi.
Büyük Bozkırda Buluşma» 

Büyük Bozkırda Buluşma» slo-
ganıyla 8 Eylül’de görkemli açı-
lış töreniyle başlayan 5.Dünya 
Göçebe Oyunları 6 gün sürdü.

Organizasyonda 21 gele-
neksel spor dalının tümünde 
yer alan Kazakistan milli ta-
kımı, 43’ü altın, 34’ü gümüş, 
37’si 114 madalyayla oyunların 
şampiyonu oldu.Kırgızistan 
ise 19’u altın, 21’i gümüş, 25’i 
bronz 65 madalyayla ikinci, 
12’si altın, 10’u gümüş, 25’i 
bronz 47 madalyayla Rusya 
üçüncü, 11’i altın, 12’si gümüş, 
11’i bronz 34 madalyayla Öz-
bekistan dördüncülüğü kazan-
dı.Türkiye, 2 altın, 2 gümüş, 2 
bronz madalya bişinci sırada 
yer aldı. 

Kaynak: AA

Türk dünyasının arkeologları 
Şuşa’da bir araya geldi

ЧЛЕНЫ АНК ОБСУДИЛИ 
ПОСЛАНИЕ ГЛАВЫ ГОСУДАРСТВА 

В ГОРОДЕ АЛМАТЫ

12 сентября в республиканском Доме 
дружбы города Алматы состоялось Респу-
бликанское собрание АНК по обсуждению 
Послания Президента народу Казахстана: 
«Справедливый Казахстан: закон и поря-
док, экономический рост, общественный 
оптимизм».

В мероприятии приняли участие заместитель Пред-
седателя Ассамблеи народа Казахстана – заведующий 
Секретариатом АНК Администрации Президента РК Ма-
рат Азильханов, заместителиПредседателя АНК Юрий 
Шин и Лугмар Буларов, а также члены Ассамблеи, пред-
ставители республиканских этнокультурных объедине-
ний, общественных структур АНК и РОО «Ассамблея 
жастары».

В ходе встречи обсуждены вопросы укрепления об-
щенационального единства, повышения уровня право-
вой культуры граждан, реализации проектов, направлен-
ных на воспитание у молодежи патриотизма, уважения к 
истории и культуре Казахстана.

Марат Азильханов отметил важность реализации 
поручений, озвученных в Послании Главы государства 
народу Казахстана, в особенности поддержки и про-
движения общенациональных ценностей, а также по-
благодарил членов АНК за активное участие в масштаб-
ных благотворительных мероприятиях АНК «Жүректен 
жүрекке» и «Мектепкежол».

Отмечено, что одну из основных задач, озвучен-
ных Президентом – сделать Казахстан территорией 
комфортной и безопасной жизни, необходимо рассма-
тривать как задачу каждого члена Ассамблеи. Важно 
уделить особое внимание глубокому закреплению в об-
ществе принципа Закона и Порядка.

Члены АНК выразили поддержку инициативе объяв-
ления 2025 года – Годом рабочих профессий, учитывая, 
что большинство членов АНК являются представителя-
ми рабочих профессий и продвигают идеи трудолюбия и 
профессионализма.Kazakistan, 5. Dünya Göçebe 

Oyunları’nda Şampiyon Oldu



9

9

www.ahiska-gazeta.com ahiska60@mail.ru

AHISKA GAZETESİ
«АХЫСКА» ГАЗЕТІ

20 Eylül 2024
20 Қыркүйек 2024 ж. 

Sayı 34
№ 34

KAZAKİSTAN AHISKA TÜRK KÜLTÜR MERKEZİ ULUSLARARASI YAYINI
ҚАЗАҚСТАН «АХЫСКА» ТҮРІК ЭТНОМƏДЕНИ ОРТАЛЫҒЫНЫҢ ХАЛЫҚАРАЛЫҚ БАСЫЛЫМЫ

МЕЖДУНАРОДНОЕ ИЗДАНИЕ ТУРЕЦКОГО ЭТНОКУЛЬТУРНОГО ЦЕНТРА «АХЫСКА» В КАЗАХСТАНЕ

Сұхбаттасқан: 
Ахмет АТАК

Хусеинова Зульфия Шах-
муратовна 1973 жылы 31 
шілдеде дүниеге келген. Ал-
маты қаласындағы Аналар 
кеңесінің орынбасары және 
Қазақстан «Ахыска» түрік 
этномәдени орталығының Ана-
лар кеңесінің төрайымы. Ол 
көптеген маңызды жобаларды 
жүзеге асырып келеді, соның 
ішінде «Аналар күні», «Ахы-
ска Қыздары», «Ахыска Стар» 
сынды бастамалар бар. Со-
нымен қатар, Хусеинова түрлі 
қайырымдылық шараларына 
қатысады, мысалы «Оқушыға 
портфель», «Балаларды қорғау 
күні», және №1 балалар үйінің 
түлектеріне киімдер тара-
ту сияқты акциялар өткізеді. 
Ол жетім балалар үйлеріне 
қамқорлық жасап, Алматы 
қаласындағы түрлі іс-шаралар 
мен дөңгелек үстелдерге 
белсенді қатысады.

1. Қоғамдағы отбасылық 
құндылықтарды нығайту 
жөніндегі саясатты іске 
асырудағы басты мақсат не 
болып табылады?

– Қоғамдағы отбасылық 
құндылықтарды нығайтудағы 
басты мақсат – ұрпақтан-
ұрпаққа беріліп келе жатқан 
ұлттық, моральдық және ру-
хани құндылықтарды сақтап, 
олардың заманауи қоғамда 
да өзекті болуын қамтамасыз 
ету. Бүгінгі таңда жаһандану 
және ақпараттық кеңістіктің 
ашықтығы адамдардың 
құндылықтарына әсер етуде. 
Сол себепті отбасылық инсти-
тутты нығайту өте маңызды. 
Бұл – тек ата-ананың балаға 
берген тәрбиесі ғана емес, со-
нымен қатар мемлекет пен 
қоғамның бірлескен күш-жігері 
арқылы жүзеге асатын үдеріс. 
Отбасылық құндылықтар 
– бұл адамгершілік, 
сүйіспеншілік, сыйластық, 
өзара қолдау, еңбекқорлық 
сияқты құндылықтар. Біз осыны 
жастарымызға жеткізуіміз керек.

2. Алматы қаласында 
отбасылық және гендерлік 
саясатты жүзеге асыруда 
қандай нақты шаралар қолға 
алынды?

– Алматы қаласы бұл сала-
да белсенді жұмыс істеп келеді. 
Біріншіден, біз гендерлік теңдік 
мәселелеріне ерекше назар 
аударамыз. Қалада әйелдер 
мен ерлердің құқықтары мен 
мүмкіндіктерін теңестіретін жо-
балар іске асырылуда. Олардың 
ішінде әйелдерді қолдау 
орталықтары, отбасылық 
қолдау қызметтері бар. Сондай-
ақ, әйелдердің қоғамдағы рөлін 
арттыруға бағытталған түрлі 

тренингтер мен семинарлар 
өткіземіз. Гендерлік саясат тек 
әйелдерге ғана қатысты емес, 
ол ерлердің де отбасындағы, 
қоғамдағы жауапкершілігін 
арттыруды көздейді. Осылай-
ша, біз отбасындағы рөлдерді 
теңестіруге ұмтыламыз.

3. Ана мен баланы қорғау 
саласында сіздің Аналар 
кеңесі қандай жобаларды 
жүзеге асырып келеді?

– Аналар кеңесі негізінен 
ана мен баланы қорғауға 
бағытталған жобаларды 
қолдайды. Біз «Аналар күні» 
сияқты шаралар өткізіп, ана-
ларды құрметтеу мен олардың 
еңбегін бағалауға шақырамыз. 
Сонымен қатар, біз балалардың 
білім алуы, денсаулығы, руха-
ни және физикалық дамуына 
ерекше көңіл бөлеміз. Алматы 
қаласындағы балалар үйлері 
мен аз қамтылған отбасыларға 
арналған қайырымдылық акция-
ларымыз бар. Балалар үйлеріне 
киім-кешек, мектеп құралдарын 
жеткіземіз, балаларға арналған 

түрлі мәдени шаралар 
ұйымдастырамыз. Ана мен 
баланы қорғау дегеніміз – 
олардың әлеуметтік жағдайын 
жақсарту, олардың құқықтарын 
қорғау.

4. Отбасылық институт-
ты нығайтуда мемлекеттік 
саясаттың қандай маңызды 
қырларына көңіл бөлу керек 
деп ойлайсыз?

– Мемлекеттік саясаттың 
маңызды қырларының бірі – от-
басын қолдау бағдарламаларын 
тиімді жүзеге асыру. Бұл жер-
де отбасылық кеңес беру 
қызметтерінің жұмысын жолға 
қою маңызды. Отбасылар кейде 
қиын жағдайларда қолдау мен 
кеңеске мұқтаж болады, сол кез-
де білікті мамандардың көмегі 
ауадай қажет. Мемлекет отбасы 
құндылықтарын насихаттайтын 
білім беру бағдарламаларына 
да басымдық беруі тиіс. Бала 
тәрбиесінде ата-ананың рөліне 
ерекше көңіл бөліп, отбасындағы 
қарым-қатынастарды жақсар-

туға бағытталған тренингтер 
мен семинарлар өткізу керек. 
Әсіресе, жас отбасыларға 
қолдау көрсету қажет, себебі 
олар тәжірибе мен кеңеске зәру.

5. Отбасы мен қоғамның 
тығыз байланысы туралы 
не айтасыз? Бұл байла-
нысты қалай нығайтуға 
болады?

– Отбасы мен қоғам 
арасындағы байланыс – өте 
терең. Отбасы қоғамның ең кіші 
бөлшегі болғандықтан, оның 
әл-ауқаты бүкіл қоғамның да-
муына әсер етеді. Егер отба-
сылар мықты, өзара қолдауға 
негізделген болса, онда қоғам 
да тұрақты болады. Бұл бай-
ланысты нығайту үшін қоғамда 
отбасылық құндылықтарды 
дәріптеу керек. Мәдени, 
спорттық және қоғамдық іс-
шаралар арқылы отбасылар-
ды қоғамның белсенді мүшесі 
ету маңызды. Біздің Алматы 
қаласында түрлі әлеуметтік 
жобалар мен іс-шаралар 
өткізіліп тұрады. Олардың бәрі 

отбасылардың өмір сүру сапа-
сын жақсартуға бағытталған. 
Осылайша біз қоғам мен от-
басы арасындағы байланыс 
нығаятынына сенеміз.

6. Алматы қаласындағы 
әлеуметтік қолдау 
жобаларының отбасылық 
құндылықтарды 
насихаттауға тигізетін 
әсері қандай?

– Алматы қаласында 
жүзеге асырылып жатқан 
әлеуметтік жобалар отбасылық 
құндылықтарды нығайтуға 
едәуір үлес қосуда. Мыса-
лы, бізде аналарды қолдау, 
балалардың білім алуына 
жағдай жасау, көпбалалы және 
аз қамтылған отбасыларға 
көмек көрсету сияқты жоба-
лар бар. Бұл жобалар тек 
материалдық көмек көрсету 
ғана емес, сонымен қатар 
отбасылардың өзара қолдауын 
арттыруға бағытталған. 
Отбасылық құндылықтарды на-
сихаттайтын іс-шаралар арқылы 

біз адамдардың бір-біріне 
мейірімді болуына, балаларға 
қамқорлық жасауына ықпал 
етеміз. Отбасылық мерекелер, 
спорттық жарыстар – осының 
бәрі отбасыларды біріктіріп, 
құндылықтардың сақталуына 
әсер етеді.

7. Сіз жұмыс істейтін 
Аналар кеңесі Алматы 
қаласындағы әйелдер мен 
отбасыларға қандай қолдау 
көрсетеді?

– Біздің Аналар кеңесі 
әйелдерге құқықтық, 
психологиялық және әлеуметтік 
қолдау көрсетеді. Мысалы, 
отбасылық дағдарыстарды 
шешу үшін психологтар мен 
заңгерлердің көмегіне жүгінуге 
болады. Біз әйелдерді өздерін 
дамытуға, қоғамға белсенді 
түрде араласуға шақырамыз. 
Сонымен қатар, кеңесіміз 
арқылы аналар арасында 
тәжірибе алмасу шарала-
ры ұйымдастырылады. Жас 
аналарға тәжірибелі ана-
лар кеңес береді, осылай-

ша ұрпақтар сабақтастығы 
сақталады. Біз ана мен бала-
ны қорғау мәселесіне ерекше 
көңіл бөліп, олардың әлеуметтік 
құқықтары мен мүмкіндіктерін 
жақсартуға тырысамыз.

8. Жастар арасындағы 
отбасылық құндылықтарды 
дәріптеу қалай жүзеге асы-
рылуда?

– Жастарға отбасылық 
құндылықтарды насихаттау 
бүгінгі күні өте өзекті мәселе. 
Бұл бағытта біз білім беру 
мекемелерімен бірлесіп жұмыс 
істейміз. Мектептер мен жоғары 
оқу орындарында отбасылық 
тәрбие тақырыптарына арналған 
семинарлар мен дәрістер 
өткізіп тұрамыз. Жастарға от-
басы құрудың маңыздылығын, 
оның қоғамдағы рөлін түсіндіру 
қажет. Отбасы құндылықтары 
тек ата-ана мен бала 
арасындағы қарым-қатынас 
емес, ол үлкендердің, яғни ата-

әжелердің, бауырлардың бір-
бірімен қарым-қатынасы да. 
Біз осы құндылықтарды сақтап, 
жастар арасында кеңінен 
насихаттауға тырысамыз.

9. Балалар мен 
жасөспірімдерге арналған 
қандай жобалар мен іс-
шаралар жүзеге асырылып 
жатыр?

– Балалар мен 
жасөспірімдерге арналған 
жобалар біздің кеңестің 
маңызды бағыттарының бірі. 
Біз балалардың әлеуметтік-
мәдени дамуына жағдай 
жасауға тырысамыз. Мысалы, 
«Ахыска Қыздары», «Ахыска 
Стар» сияқты жобаларымыз 
балалардың шығармашылық 
және спорттық әлеуетін 
арттыруға бағытталған. Со-
нымен қатар, мектепке 
қажетті құрал-жабдықтарды 
қамтамасыз ету мақсатында 
«Оқушыға портфель» акция-
сын өткізіп тұрамыз. Бұл шара-
лар балаларды ынталандырып, 
оларды қоғамның толыққанды 

мүшесі ретінде қалыптастыруға 
көмектеседі.

10. Алматы қаласындағы 
отбасылық және гендерлік 
саясаттың болашағын 
қалай елестетесіз?

– Менің ойымша, Алма-
ты қаласындағы отбасылық 
және гендерлік саясаттың 
болашағы жарқын. Біз осы 
бағытта белсенді жұмыс істей 
отырып, қоғамдағы тұрақтылық 
пен татулықты нығайтуға 
өз үлесімізді қоса береміз. 
Болашақта гендерлік теңдік, 
отбасыларды қолдау және ана 
мен баланы қорғау саласындағы 
жобалар одан әрі кеңейтіліп, 
жаңа мүмкіндіктер ашыла-
ды деп сенемін. Ең бастысы, 
отбасылық құндылықтарды 
сақтау – қоғамның маңызды 
міндеті. Осы құндылықтарды 
жас ұрпаққа жеткізу арқылы біз 
тұрақты және мықты мемлекет 
құра аламыз.

“ОТБАСЫЛЫҚ 
ҚҰНДЫЛЫҚТАР – ҚОҒАМНЫҢ 
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ҚАЗАҚСТАН «АХЫСКА» ТҮРІК ЭТНОМƏДЕНИ ОРТАЛЫҒЫНЫҢ ХАЛЫҚАРАЛЫҚ БАСЫЛЫМЫ
МЕЖДУНАРОДНОЕ ИЗДАНИЕ ТУРЕЦКОГО ЭТНОКУЛЬТУРНОГО ЦЕНТРА «АХЫСКА» В КАЗАХСТАНЕ

AHISKA GAZETESİ
«АХЫСКА» ГАЗЕТІ

Сұхбаттасқан: 
Ахмет АТАК

Лейла Карабекова 
1979 жылы Алматы 
қаласында дүниеге 
келген, Ахыска түрігі 
ұлтының өкілі, әйелдер 
шаштаразшысы ретінде 
танымал. Еңбек жолын 
сұлулық салонында 
шәкірт ретінде бастаған 
Лейла 2003 жылы Алма-
тыда өзінің шаштараз 
салонын ашты. Шаш 
үлгісін жасау және күтім 
көрсету қызметтерін 
ұсынумен қатар, жас 
шаштараздарға кәсіби 
білім береді. Соны-
мен қатар, Ахыска 
түріктері әйелдерінің 
экономикалық және 
әлеуметтік өмірге 
белсенді қатысуын 
қамтамасыз ету 
мақсатында кәсіби 
оқыту курстарын 
ұйымдастырады. Үш 
баланың анасы Лейла 
қызы екеуі Ахыска түрігі 
мәдениетін насихат-
тайтын шағын дүкенді 
басқарады. Қоғамға 
қызмет етуі және қайсар 
мінезімен танымал Лей-
ла Қазақстандағы Ахы-
ска түріктері арасында 
үлкен құрметке ие.

1. Лейла ханым, 
Сіз еңбек саласында 
қызмет атқарып келе 
жатқаныңызға біраз 
уақыт болды. «Еңбек ада-
мы» бейнесін танымал 
етудің маңыздылығы 
туралы не айта аласыз? 
Қоғамда еңбек адамының 
мәртебесін көтеру үшін 
қандай шаралар қажет 
деп ойлайсыз?

Еңбек адамының 
бейнесін танымал ету — 
қоғамның әрбір мүшесін 
еңбекке тарту және 
әлеуметтік-экономикалық 
даму жолында үлкен рөл 
атқарады. Біздің қоғамда 
еңбек адамының мәртебесі 
көбінесе елеусіз қалады, 
сондықтан адамдардың 
көпшілігі өз жұмысына 
немқұрайлы қарайды не-
месе еңбекке дұрыс баға 
бермейді. Бұл мәселені 
шешу үшін ең алдымен 
еңбек адамының бейнесін 
қалыптастыруымыз керек. 
Яғни, біз қоғамда еңбектің 
маңыздылығын көрсететін 
позитивті мысалдарды на-
сихаттап, қарапайым еңбек 
адамының жетістіктерін 
көпшілікке жариялауымыз 
қажет.

Ол үшін бірқатар ша-
раларды жүзеге асыру ке-
рек деп ойлаймын. Мы-
салы, еңбек адамының 
жетістіктерін насихаттай-
тын арнайы бағдарламалар 
ұйымдастырып, бұқаралық 
ақпарат құралдары арқылы 
олардың өмірін, қызметін 
көрсету қажет. Сонымен 
қатар, еңбек адамының 
мәртебесін көтеру үшін 
еңбек мәдениеті мен этика-
сын тәрбиелеуге арналған 
білім беру жобаларын іске 

асыру маңызды. Бұл жастар 
арасында еңбекке деген 
құрмет пен ынтаны арттыра-
ды.

2. Сіздің ойыңызша, жа-
старды еңбексүйгіштікке 
қалай баулу қажет? 
Еңбекке қызығушылықты 
арттыру үшін қандай 
әдістерді ұсынар едіңіз?

Жастарды еңбексүй-
гіштікке баулудың ең тиімді 
жолы — оларды еңбекке ерте 
жастан тарту және әртүрлі 
салалардағы тәжірибелерге 
қатыстыру. Мектептер-
де және жоғары оқу орын-
дарында студенттерді 
нақты өндірістік тәжірибеге 
қатыстыру, қоғамдық 
жұмыстарға тарту, еріктілік 
қызметтерге шақыру сияқты 
іс-шаралар олардың еңбекке 
деген қызығушылығын арт-
тырады.

Сонымен қатар, кәсіби 
бағдарлау жүйесін күшейту 
қажет. Жастарға өздерінің 
болашақ мамандықтарын 
таңдау кезінде жұмысшы 
мамандықтарының да 
маңызды екенін түсіндіру 
қажет. Осы мақсатта 
еңбекке деген оң көзқарасты 
қалыптастыратын моти-
вациялық семинар-
лар, шеберлік сынып-
тары ұйымдастырылуы 
тиіс. Жастарға тек ақыл 
айтып қана қоймай, 
олардың өздерінің жеке 
тәжірибелері арқылы еңбек 
маңыздылығын түсінуіне 
жағдай жасау қажет. Оған 
қоса, еңбекте жетістікке жет-
кен жастарды марапаттау 
арқылы олардың еңбектегі 
жетістіктерін мойындап, 
өзгелерге үлгі ету де үлкен 
рөл атқарады.

3. «Халықтың та-
бысын арттырудың 
2025 жылға дейінгі 
бағдарламасы» аясында 
жүзеге асырылып жатқан 
жобаларға қатысты 
пікіріңіз қандай? Бұл 
бағдарламаның халыққа 
қандай пайдасы тиіп жа-
тыр деп ойлайсыз?

«Халықтың табысын 
арттырудың 2025 жылға 
дейінгі бағдарламасы» 
— халықтың әл-ауқатын 
арттыруға бағытталған 
өте маңызды қадам. Бұл 
бағдарлама табыс көздерін 
әртараптандыру, жұмыспен 
қамту мүмкіндіктерін 
кеңейту, халықтың 
экономикалық белсенділігін 
арттыру арқылы олардың 
өмір сүру деңгейін көтеруді 
көздейді. Қазіргі таңда 
бұл бағдарлама аясында 
көптеген жобалар жүзеге 
асырылып жатыр, олардың 
ішінде ауыл шаруашылығы, 
кәсіпкерлік, шағын және 
орта бизнесті қолдау, еңбек 
нарығын дамыту сияқты са-
лаларда ауқымды жұмыстар 
жүргізілуде.

Бағдарламаның нақты 
пайдасы — әртүрлі әлеуметтік 
топтардың, әсіресе, ауыл 
тұрғындары мен жастардың 
экономикалық белсенділігін 
арттыруда жатыр. Ауылдық 
аймақтарда жаңа жұмыс 
орындарын құру, кәсіпкерлікті 
қолдау және дамыту-
ды ынталандыру арқылы 

халықтың табысы артып 
келеді. Сонымен қатар, 
бұл бағдарлама аясында 
жұмысшы мамандықтарына 
деген сұраныс артып, 
еңбек нарығында тепе-
теңдікті қамтамасыз ету-
ге септігін тигізуде. Деген-
мен, бұл бағдарламаның 
толық тиімділігіне жету 
үшін оның орындалуын 
тұрақты бақылап, қоғамның 
барлық қабаттары үшін 
қолжетімділігін қамтамасыз 
ету қажет.

4. Жұмыспен 
қамту мәселесінде 
әйелдердің орны қандай? 
Әйелдерді жұмысқа 
тарту және олардың 
еңбек нарығындағы 
мүмкіндіктерін артты-
ру үшін қандай шаралар 
қажет деп есептейсіз?

Әйелдердің жұмыспен 
қамтылуы – қоғамның 
экономикалық және 
әлеуметтік дамуында ерекше 
орын алады. Әйелдер еңбек 

нарығында үлкен әлеуетке 
ие болғанымен, олардың 
мүмкіндіктерін толық пайда-
лану үшін кейбір кедергілер 
бар екенін байқаймыз. 
Көбінесе әйелдер отбасылық 
міндеттерін атқару мен 
кәсіби қызметті үйлестіруде 
қиындықтарға тап бола-
ды, бұл олардың еңбек 
нарығындағы белсенділігіне 
әсер етеді.

Әйелдерді жұмысқа тар-
ту үшін ең алдымен жұмыс 
берушілердің әйелдерге 
деген көзқарасын өзгерту 
қажет. Олар әйелдерді тек 
жұмысшы ретінде ғана емес, 
білікті маман, кәсіпкер ретінде 
де қарастыруы керек. Соны-
мен қатар, жұмыс орында-
рында әйелдер үшін икемді 
жұмыс кестесі, қашықтықтан 
жұмыс істеу мүмкіндіктері 
және бала күтіміне бай-
ланысты демалыстарды 
ұйымдастыру сияқты шара-
ларды қарастыру қажет.

Әйелдерді кәсіби 
дамытуға бағытталған ар-
найы бағдарламалар мен 
курстардың санын көбейту 
керек. Мысалы, әйелдердің 
кәсіпкерлікке тартылуы, 
ақпараттық технологиялар, 
менеджмент, маркетинг 
сияқты салаларда білімдерін 
жетілдіруге мүмкіндік беру 
қажет. Сондай-ақ, әйелдердің 
стартап жобаларын қолдауға 
бағытталған гранттар мен 
несиелік бағдарламалар 
арқылы олардың 
экономикалық дербестігін 
қамтамасыз етуге болады.

5. Еңбек саласындағы 
саясатты дамыту-
да қандай кедергілерді 
көресіз? Бұл мәселелерді 
шешу үшін қандай 
ұсыныстар жасар едіңіз?

Еңбек саласындағы 
саясатты дамытуда 
бірқатар кедергілер бар. 
Біріншіден, жұмысшылардың 
құқықтарын қорғау және 
еңбек қауіпсіздігі мәселелері 
әлі де өзекті болып отыр. 
Кейбір кәсіпорындарда 
жұмысшыларға тиісті 
еңбек жағдайлары жасал-
май, олардың құқықтары 
бұзылып жатады. Екіншіден, 
еңбек нарығында кейбір 
аймақтар мен салаларда 
жұмыс күшінің тапшылығы 
байқалады. Бұл мәселе 
әсіресе ауылдық жерлерде 
айқын көрінеді, өйткені жас 
мамандар көбінесе қалаға 
қоныс аударуды жөн көреді.

Бұл мәселелерді шешу 
үшін ең алдымен, еңбек 
заңнамасын қатаң сақтау 

және оны бұзған жұмыс 
берушілерге қатысты 
тиісті шараларды қолдану 
қажет. Еңбек жағдайларын 
жақсарту, жұмыс орын-
дарында қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету және 
жұмысшылардың әлеуметтік 
құқықтарын қорғау бойын-
ша қатаң бақылау жүргізу 
керек. Сондай-ақ, еңбек 
нарығында теңгерімділікті 
қамтамасыз ету үшін кәсіби 
бағдарлау, қайта даярлау 
және біліктілікті арттыру 
бағдарламаларын дамыту 
қажет.

Аймақтық еңбек нарығын 
дамыту үшін ауылдық жер-
лерде жұмыс орындарын 
ашу, инфрақұрылымды 
дамыту және жастарды 
ауылда қалуға ынталан-
дыру шараларын жүзеге 
асыру қажет. Бұл үшін ауыл 
шаруашылығы, шағын және 
орта кәсіпкерлікті қолдау 
бағдарламаларын кеңейту 
маңызды.

6. Сіздер 
ұйымдастырып жатқан 
білім беру курстары мен 
шеберлік сыныптары 
жұмыспен қамтуға қалай 
әсер етеді? Әсіресе, 
әйелдер мен жастар үшін 
бұл курстардың маңызы 
қандай?

Біздің ұйымдастырып 
жатқан білім беру курстары 
мен шеберлік сыныптарының 
жұмыспен қамтуға тікелей 
әсері бар деп айтуға бола-
ды. Бұл курстар, әсіресе, 
әйелдер мен жастар үшін 

үлкен мүмкіндік береді. 
Қазіргі еңбек нарығында 
бәсекеге қабілетті болу 
үшін үнемі білім алып, 
жаңа дағдыларды меңгеру 
қажет. Курстарымыз арқылы 
қатысушылар жаңа кәсіптік 
дағдыларды игеріп, еңбек 
нарығында сұранысқа ие 
мамандықтар бойынша білім 
алады.

Әйелдер үшін бұл 
курстардың маңызы зор, 
өйткені көптеген әйелдер 
отбасылық міндеттерді 
атқарып жүріп, мансап жо-
лында қалып қояды немесе 
біліктілігін арттыруға уақыт 
таба алмайды. Біздің кур-
старда олар икемді кестемен 
оқу мүмкіндігіне ие бола-
ды, бұл оларға отбасылық 
міндеттерімен қатар кәсіби 
білім алуға мүмкіндік береді. 
Сонымен қатар, әйелдер 
кәсіпкерлік және менеджмент 
саласында білім алып, 
өз істерін ашуға немесе 
қазіргі жұмыс орындарында 
жоғарылауына көмектеседі.

Жастар үшін бұл курстар 
олардың болашақ манса-
бын жоспарлауына, жаңа 
кәсіптік дағдыларды игеруіне 
және жұмысқа орналасуына 
үлкен көмек көрсетеді. Біз 
жастарды еңбек нарығының 
қажеттіліктеріне сай да-
ярлап, олардың өзін-өзі 
дамытуға және қоғамның 
белсенді мүшесі болуға ын-
таландырамыз.

7. Өзіңіз де көп ба-
лалы анасыз, кәсіби 
қызметпен қатар, от-
басы міндеттерін қалай 
үйлестіріп жүрсіз? 
Әйелдердің қоғамдағы 
белсенділігін артты-
ру үшін қандай қолдау 
көрсету қажет деп ойлай-
сыз?

Отбасылық міндеттер мен 
кәсіби қызметті үйлестіру — 
әрбір әйел үшін үлкен сын-
тегеурін. Менің ойымша, 
бұл мәселеде ең бастысы 
— дұрыс жоспарлау және от-
басы мүшелерінің қолдауы. 
Мен үшін жұмыс пен от-
басы арасында теңгерім 
сақтаудың ең тиімді жолы — 
уақытты дұрыс ұйымдастыру 
және басымдықтарды 
дұрыс қою. Әрине, бұл оңай 
емес, бірақ балаларымның 
тәрбиесі мен олардың 
болашағы мен үшін ең ба-
сты міндет болғандықтан, 
жұмысымда да тиімді болуға 
тырысамын.

Әйелдердің қоғамдағы 
белсенділігін арттыру үшін, 
ең алдымен, оларға қолайлы 
жұмыс жағдайларын жа-
сау қажет. Мысалы, жұмыс 
орындарында әйелдер 
үшін икемді жұмыс кестесін 
енгізу, қашықтан жұмыс істеу 
мүмкіндіктерін қарастыру, 
сондай-ақ балаларды күтуге 
арналған мекемелердің 
қолжетімділігін арттыру 
сияқты шаралар қажет. Соны-
мен қатар, әйелдерді кәсіби 
дамыту бағдарламалары, 
қайта даярлау курстары, 
менторлық жобалар арқылы 
қолдау керек.

ЕҢБЕК ПЕН МӘДЕНИЕТ АРҚЫЛЫ ҚОҒАМДЫ НЫҒАЙТУ
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Әйелдердің кәсіпкерлікке 
тартылуы және олардың 
экономикалық дербестігін 
арттыру үшін оларға 
қаржылық және заңдық 
қолдау көрсету қажет. Мы-
салы, стартап жобаларын 
қолдауға арналған грант-
тар, төмен пайыздық не-
сиелер немесе субсиди-
ялар арқылы әйелдерге 
өз істерін ашуға мүмкіндік 
беру керек. Сондай-ақ, 
қоғамда әйелдердің рөліне 
деген стереотиптерді жою 
үшін білім беру, ағарту 
жұмыстары қажет.

8. «Еңбек адамы» 
бейнесін насихаттау 
және халық арасын-
да еңбек мәдениетін 
қалыптастыру үшін 
медиа және басқа да 
ақпараттық құралдарды 
қалай тиімді пайдалануға 
болады?

Медиа және ақпараттық 
құралдар — қоғамдағы 
еңбек адамының бейнесін 
қалыптастыруда және 
еңбек мәдениетін насихат-
тауда үлкен рөл атқарады. 
Бұқаралық ақпарат 
құралдары арқылы еңбек 
адамдарының жетістіктерін, 
олардың қызметін көрсететін 
арнайы бағдарламалар мен 
сюжеттер ұйымдастыру 
қажет. Мысалы, еңбек 
адамдарының күнделікті 
өмірі, олардың еңбегі 
арқылы жеткен табыста-
ры туралы деректі филь-
мдер, мақалалар, сұхбаттар 
халықтың назарын аударып, 
еңбекке деген көзқарасын 
өзгертеді.

Әлеуметтік желілерді 
де тиімді пайдалану қажет. 
Жастардың көпшілігі 
әлеуметтік желілер арқылы 
ақпарат алады, сондықтан 
онда еңбекке қатысты 
қызықты әрі танымдық кон-
тент дайындап, еңбекке 
қатысты позитивті көзқарас 
қалыптастыру керек. Соны-
мен қатар, еңбек адамының 
жетістіктерін көрсететін 
онлайн-байқаулар, чел-
лендждер, арнайы жоба-
лар ұйымдастыру арқылы 
жастардың еңбекке деген 
қызығушылығын арттыруға 
болады.

Еңбек мәдениетін 
қалыптастыру үшін мектеп-
терде, жоғары оқу орында-
рында, жұмыс орындарында 
еңбекке деген құрметті на-
сихаттайтын тәрбие шара-
ларын, семинарлар, тренинг-
тер өткізу қажет. Қоғамда 
еңбек адамына деген оң 
көзқарасты қалыптастыру 
үшін барлық медиа ресур-
старды кешенді түрде пайда-
лану керек деп ойлаймын.

9. Кәсіпкерлікпен ай-
налысатын әйелдерге 
қандай кеңес берер едіңіз? 
Олардың экономикалық 
дербестігін артты-
ру үшін қандай қолдау 
қажет?

Кәсіпкерлікпен айналы-
сатын әйелдерге ең басты 
кеңесім — өздеріне сенімді 
болу және мақсаттарына 
жету жолында табанды 
болу. Әйелдер көп жағдайда 
өздерінің қабілеттерін 
бағаламауы немесе 
қоғамдағы кейбір стерео-
типтерге байланысты өзін-
өзі шектеп, өз істерін ашуға 
қорқуы мүмкін. Сондықтан, 

ең алдымен, әйелдерге өз 
күшіне сеніп, алға қойған 
мақсаттарына жетуге ынта-
ландыру керек.

Экономикалық дербестігін 
арттыру үшін әйелдерге 
кәсіпкерлікке қатысты білім 
беру бағдарламаларын 
ұйымдастыру қажет. 
Кәсіпкерлік негіздері, биз-
нес жоспарлау, қаржы 
менеджменті, маркетинг 
сияқты тақырыптарда 
арнайы курстар өткізу 
арқылы олардың біліктілігін 
арттыруға болады. Сонымен 
қатар, әйелдерге өз істерін 
ашу немесе дамыту үшін 
қаржылық қолдау көрсету 
қажет. Бұл жерде мемле-
кет тарапынан әйелдер 
кәсіпкерлігін қолдауға 
бағытталған арнайы грант-
тар, жеңілдетілген несиелер 
немесе субсидиялар үлкен 
көмек бола алады.

Сондай-ақ, әйелдер 
үшін кәсіпкерлікті дамытуға 
бағытталған менторлық 
бағдарламаларды ұйымдас-
тыру маңызды. Тәжірибелі 
кәсіпкерлердің кеңесі мен 
қолдауы әйелдерге өздерінің 
бизнесін дұрыс жолға қоюға, 
кәсіпкерлік саласында табы-
сты болуға мүмкіндік береді.

10. Алдағы уақытта 
еңбек саласын дамы-
ту, жұмыспен қамту 
және халықтың табы-
сын арттыру бойынша 
қандай жоспарларыңыз 
бар? Сіздердің 
бастамаларыңыз қоғамға 
қандай өзгерістер әкеледі 
деп ойлайсыз?

Алдағы уақытта біздің 
жоспарымыз — еңбек сала-
сын дамытуға, халықтың 
жұмыспен қамтылуын 
арттыруға және олардың та-
бысын көтеруге бағытталған 
бірнеше жобаны іске асыру. 
Біріншіден, кәсіби білім беру 
және қайта даярлау кур-
старын кеңейтіп, ауылдық 
жерлердегі жастар мен 
әйелдерге арналған арнайы 
бағдарламаларды іске қосу. 
Бұл бағдарламалар олардың 
кәсіби біліктілігін арттыруға, 
еңбек нарығында өз орында-
рын табуға көмектеседі.

Екіншіден, әйелдер мен 
жастарды кәсіпкерлікке тарту 
үшін арнайы гранттық және 
менторлық бағдарламалар 
ұйымдастыруды жоспар-
лап отырмыз. Бұл баста-
малар кәсіпкерлік әлеуеті 
бар азаматтарға өз ісін 
ашуға немесе қолда бар 
бизнесін дамытуға мүмкіндік 
береді. Сонымен қатар, 
жұмыссыз жастар мен 
әйелдерге арналған биз-
нес-инкубаторлар мен стар-
тап бағдарламаларын іске 
қосуды көздейміз.

Біздің бастамалары-
мыз қоғамға оң өзгерістер 
әкеледі деп сенемін. Себебі 
бұл жобалар халықтың 
экономикалық белсенділігін 
арттырып, олардың та-
быс көздерін көбейтеді. 
Сонымен қатар, еңбек 
мәдениетін қалыптастыру, 
еңбек адамының мәртебесін 
көтеру арқылы қоғамда 
еңбекке деген оң көзқарас 
қалыптасады. Біз өзіміздің 
күш-жігерімізді қоғамның 
әл-ауқатын арттыруға, 
әрбір азаматтың еңбек 
арқылы өз өмірін жақсартуға 
бағыттаймыз.

Народный артист Казах-
стана вырос в музыкальной 
семье. Он вспоминает, что 
дедушка и бабушка с детства 
прививали ему любовь к му-
зыке.  

«Когда мне было четыре 
или пять лет, мой дедушка 
научил меня играть на дом-
бре, нашем национальном 
инструменте. Когда мне было 
пять лет, моя бабушка каж-
дый день водила меня в му-
зыкальную школу, хотя у нее 
были проблемы с ногами. 
Теперь, когда я обрел извест-
ность и начал зарабатывать 
деньги, понимаю, что все это 
благодаря моей семье – ро-
дителям, бабушке, дедушке и 
друзьям. Их поддержка зна-
чит все. Моя бабушка заслу-
живает моего успеха больше, 
чем я сам», – говорит он.

Популярный исполнитель 
считает, что сейчас наступа-
ет самое время познакомить 
мир с казахской культурой.

«С помощью нашей тра-
диционной музыки вы може-
те узнать всю нашу историю. 
Казахстан –  молодая стра-
на, ей всего 33 года. Это иде-
альное время, чтобы поде-
литься нашим наследием с 
мировой аудиторией», – от-
метил Димаш Кудайберген.

Также исполнитель хита 
«Любовь уставших лебедей» 
признался, что готов к лю-
бым творческим эксперимен-
там.   

«Раньше я называл свою 
музыку неоклассикой, но 
сейчас объединяю все раз-
ные жанры. Я по-прежнему 
неоклассический певец, но 
мне нравится исследовать 

другие стили – поп, рок, ино-
гда даже рэп. Для меня это 
не имеет значения. Я хочу 
попробовать все», – резю-
мировал народный артист 
Казахстана.

Напомним, всемирно из-
вестный казахстанский пе-
вец Димаш Кудайберген 
выступил в столице с гранди-
озной программой Stranger. 
Также ранее стало известно, 
что на церемонии открытия 
Всемирных игр кочевников 
в столице он исполнил ком-
позицию «Киелi мекен». Бо-
гатая коллекция экспонатов 
выставки «Димаш: покоряя 
мир», которая проходит в 
Нацмузее, обещает приятно 
удивить его многочисленных 
поклонников.

Дана АМЕНОВА

Алматы қаласындағы 
«Динамо» стадионында 
есірткі жарнамаларын 
жоюға арналған кең 
ауқымды акция өтті. 
«Нашақорлыққа жол жоқ» 
ұранын арқау еткен іс-
шараға мыңға жуық адам 
қатысты. Бұл бастама 
есірткіге қарсы күрес 
шараларын күшейту 
мақсатында қолға алы-
нып, қоғамдық қолдау 
тапты.

Акцияға ішкі істер органда-
рының қызметкерлерімен 
қатар, прокуратура, әскери по-
лиция, студенттер және қала 
тұрғындары қатысты. Шараның 
ерек-шелігі – қоғамның түрлі 
топтарының ортақ мақсат 
жолында біріккені болды. 
С.Ж. Асфендияров атындағы 
Қазақ ұлттық медицина 
университетінің студенттері 
мен Еріктілер лигасының 
белсенді мүшелері де акцияға 
өз үлестерін қосып, Алматы 
көшелерін тазартуға атсалысты.

Алматы қаласы Поли-
ция департаментінің есірткі 
қылмысына қарсы күрес 
басқармасының аға жедел 
уәкілі, полиция подполковнигі 
Дәурен Көбеев акцияның 
Қазақстан Президентінің тап-
сырмаларын орындау және 
2023–2025 жылдарға арналған 
нашақорлық пен есірткі 
бизнесіне қарсы күрес жөніндегі 
кешенді жоспар аясында өтіп 
жатқанын атап өтті. Оның айту-
ынша, бұл акция есірткіге қарсы 
күрестің тек бір бөлігі ғана.
– «Жыл басынан бері Ал-
маты қаласының поли-
ция қызметкерлері есірткі, 
психотроптық заттар және 
олардың аналогтарын на-
сихаттайтын бес мыңнан 
астам граффити хабарла-

маларын бояп, жойды. Бұл 
есірткі таратушылардың 
қалада өз ізің қалдырмауға 
бағытталған шаралардың 
бірі», – деді Көбеев.
Полиция подполковнигінің 
сөзінше, есірткі жарнама-
ларының заманауи нысандары 
да бар, оның ішінде телеграм-
каналдарға сілтемелер, QR-
кодтар арқылы жасырын ха-
барландырулар, сондай-ақ 
аптасына жарты миллионнан 
астам теңге табыс уәде ететін 
күмәнді ұсыныстар кездеседі.
Есірткі заттарын жарнамалау 

мен насихаттауға байланысты 
Қазақстан заңнамасы да қатаң 
шараларды көздейді. Қазақстан 
Республикасының Қылмыстық 
кодексінің 299-бабына сәйкес, 
есірткі құралдарын насихат-
таған немесе жарнамалаған 
адам алты жылға дейін бас 
бостандығынан айырылуы 
мүмкін. Бұл шаралар қоғамның 
қауіпсіздігін қамтамасыз етіп, жа-
старды нашақорлықтан сақтау 
мақсатында қабылданған.
Акцияға қатысушылардың 
бірі – алматылық студент Ри-
нат Рахымжанов. Ол осын-
дай шараларға бірнеше рет 
қатысып, өз үлесін қосқанын 
мақтанышпен айтты. 

– Есірткіге қарсы күреске 
қатысу – мен үшін үлкен 
жауапкершілік және қоғамға 
пайдалы іс. Мен салауатты 
өмір салтын ұстанамын және 
барлық жастарды зиянды 
әдеттерден бас тартып, салау-
атты өмір салтына шақырамын, 
– деп бөлісті белсенді студент.
Бұл акция есірткіге қарсы 
күрестің маңызды бір бағыты 
ретінде азаматтық белсенділік 
пен құқық қорғау органдарының 
үйлесімді жұмысын көрсетеді. 
Тұрғындар мен еріктілердің 
белсенді қатысуы қала 

көшелерін есірткі жарнамала-
рынан тазартып қана қоймай, 
есірткіге қарсы күрестің 
жалпыұлттық деңгейде 
қолдау табуына ықпал етуде.
«Нашақорлыққа жол жоқ» ак-
циясы тек бір күндік шара емес, 
ол Қазақстанда есірткіге қарсы 
күреске деген мемлекеттік 
және қоғамдық көзқарастың 
маңызды бөлігі. Мұндай шара-
лар қоғамның есірткіге қарсы 
тұрудағы бірлігін көрсетіп 
қана қоймай, жастарды зиян-
ды әдеттерден сақтандыруға, 
есірткі бизнесіне тосқауыл 
қоюға бағытталған.

Әбдіхалық Олжас

ИДЕАЛЬНОЕ ВРЕМЯ 
ПОЗНАКОМИТЬ МИР 

С КАЗАХСКОЙ КУЛЬТУРОЙ 
– ДИМАШ КУДАЙБЕРГЕН

В интервью Euronews всемирно 
известный казахстанский певец Ди-
маш Кудайберген рассказал о твор-
ческих планах, касающихся популя-
ризации национальной культуры на 
международном уровне. 

«НАШАҚОРЛЫҚҚА ЖОЛ ЖОҚ». АЛМАТЫДА 
ЕСІРТКІ ЖАРНАМАЛАРЫН ЖОЮ АКЦИЯСЫ ӨТТІ
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ҚАЗАҚСТАН «АХЫСКА» ТҮРІК ЭТНОМƏДЕНИ ОРТАЛЫҒЫНЫҢ ХАЛЫҚАРАЛЫҚ БАСЫЛЫМЫ
МЕЖДУНАРОДНОЕ ИЗДАНИЕ ТУРЕЦКОГО ЭТНОКУЛЬТУРНОГО ЦЕНТРА «АХЫСКА» В КАЗАХСТАНЕ

AHISKA GAZETESİ
«АХЫСКА» ГАЗЕТІ

С просьбой деталь-
но прокомментиро-
вать сложившуюся 
в стране ситуацию и 
разъяснить основные 
положения Закона «О 
восстановлении пла-
тежеспособности и 
банкротстве граждан 
Республики Казах-
стан» мы обрати-
лись к руководителю 
управления по работе 
с несостоятельными 
должниками КГД МФ 
РК Меруерт Сисемба-
евой.

По ее словам, руковод-
ство страны решило узако-
нить процедуру банкротства 
физичес ких лиц по причине 
большой закредитованности 
населения. Согласно стати-
стике, в среднем каждый за-
емщик имеет по три кредита.

При этом законом 
предусмат риваются три 
вида процедур: внесудебное 
банкротство, судебное бан-
кротство и восстановление 
платежеспособности. Все 
они могут быть инициирова-
ны только самим должником. 
То есть кредитор не имеет 
права ходатайствовать о 
банкротстве того или иного 
гражданина.

Первую процедуру – 
внесудебное банкротство 
– можно применить исклю-
чительно по долгам перед 
банками, МФО и коллектор-
скими агентствами.

Граждане смогут при-
менить ее, если долг не 
превышает 1 600 МРП (5,9 
млн тенге в 2024 году). 
Также процедура применя-
ется, если отсутствует по-
гашение задолженности в 
течение 12 последующих 
месяцев на дату подачи 
заявления, при этом отсут-
ствует зарегистрирован-
ное имущество, в том чис-
ле находящееся в общей 
собственности, проведено 
урегулирование с банком и 
МФО просроченной задол-
женности, и банкротство 
не применялось в течение 
семи лет.

– Сумма 5,9 миллиона 
тенге взята не случайно, – 
акцентировала внимание 
Меруерт Сисембаева. – 
Это тот размер ссуды, ко-
торую банки второго уров-
ня и МФО могут выдавать 
физическим лицам без за-
лога.

Кроме того, законом 
предусмотрены особые 
условия для получателей 
АСП в течение шести ме-
сяцев (они вправе приме-
нить процедуру вне зависи-
мости от срока погашения 
по долгам) и для граждан, 
чья задолженность не по-
гашается свыше пяти лет 
(они вправе применить 
про цедуру внесудебного 

банкротства с суммой долга, 
превышающей 1 600 МРП и 
при наличии имущества).

Заявление на внесудеб-
ное банкротство можно по-
дать на бумажном носите-
ле через государственную 
корпорацию «правительство 
для граждан» и в электрон-
ной форме через egov.kz 
или через мобильные прило-
жения egov.mobile и E-salyk 
Azamat.

Затем посредством ин-
формационной системы 
будет проводиться авто-
матическая сверка данных 
с заинтересованными го-
сударственными и иными 

органами на предмет соот-
ветствия должника входным 
критериям.

ТОЛЬКО 
ЧЕРЕЗ СУД

По долгам свыше 5,9 млн 
тенге и остальным видам 
задолженностей граждане 
смогут применить судебное 
банкротство. Его целью яв-
ляется максимальное удов-
летворение требованиям 
кредиторов за счет имуще-
ственной массы банкрота.

Если единственное жилье 
является предметом залога, 
то кредитор будет вправе его 
изъять в ходе судебного бан-
кротства. Если единственное 
жилье не является залогом, 
то кредиторы не смогут на 
него претендовать. Остав-
шаяся непогашенная сумма 
подлежит списанию при ус-
ловии отсутствия признаков 
недобросовестности долж-
ника.

Процедуру судебного 
банкротства проводят фи-
нансовые управляющие, в 
состав которых вправе войти 
администраторы, осущест-
вляющие процедуру бан-
кротства юридических лиц и 
ИП, профессиональные бух-
галтеры, юридические кон-
сультанты и аудиторы.

Принимая во внимание 
тот факт, что не все долж-
ники смогут оплатить услуги 
финансовых управляющих, 

законом предусмотрена 
оплата за счет государства 
лицам, относящимся к соци-
ально уязвимым слоям насе-
ления, у которых отсутствует 
имущество.

Третья процедура – вос-
становление платежеспособ-
ности, которая предусматри-
вает возможность получения 
в суде рассрочки на оплату 
долгов (до пяти лет) при на-
личии стабильного дохода. 
План восстановления раз-
рабатывается совместно с 
финансовым управляющим 
и утверждается в суде.

– Преимуществом дан-
ной процедуры является то 

обстоятельство, что после 
нее человек не обретает ста-
тус «банкрот», – пояснила 
Меруерт Сисембаева.

Последствием же статуса 
«банкрот» является, напри-
мер, запрет на получение 
займов и кредитов в тече-
ние пяти лет (кроме полу-
чения денег из ломбардов). 
Повторное банкротство воз-
можно только через семь 
лет, а в течение трех лет по-
сле банкротства будет про-
водиться мониторинг финан-
сового состоя ния банкрота.

Долги по алиментам, 
возмещению вреда, причи-
ненного жизни и здоровью 
другого человека, а также по 
возмещению ущерба по уго-
ловным правонарушениям 
списанию не подлежат.

По состоянию на 
19.08.2024 года на внесудеб-
ное банкротство поступило 
более 109 тыс заявлений. В 
отношении 6,3 тыс. граждан 
эта процедура проводится в 
настоящее время. В стадии 
рассмотрения – 1,8 тыс. за-
явлений.

По 84,2 тыс. обращений 
граж данами получен отказ. В 
отношении еще 1,9 тыс. за-
явителей процедура прекра-
щена. Признаны банкротами 
15,1 тыс. граждан со списа-
нием суммарного долга в 35 
млрд тенге.

За применением судебно-
го банкротства и восстанов-
ления платежеспособности 

обратились 3 350 граждан, 
из них приз нан банкротом 21 
гражданин на сумму 13 млрд 
тенге, четыре казахстанца 
восстанавливают платеже-
способность.

ИЗМЕНЕНИЯ
 В ЗАКОНОДА-
ТЕЛЬСТВЕ

По словам руководите-
ля управления по работе с 
несос тоятельными должни-
ками КГД МФ РК Меруерт 
Сисембаевой, 19 июня теку-
щего года в законодатель-
стве произошли изменения.

Первое: пересмотре-
ны основания применения 
процедур. А именно – для 
процедуры восстановления 
платежеспособности отныне 
не является обязательным 
наличие просрочки по дол-
гам сроком более года и на-
личие имущества. При этом 
применить процедуру внесу-
дебного банкротства теперь 
можно по обязательствам 
перед всеми организациями, 
которым принадлежат права 
требования, а не только пе-
ред банками второго уровня 
и МФО.

Это могут быть обяза-
тельства по договорам бан-
ковского займа, договорам 
о предоставлении микрокре-
дита, в том числе кредито-
рами, лишенными лицензии, 
находящимися в стадии лик-
видации, исключенными из 
соответствующего реестра.

Во-вторых, упрощена по-
дача заявления на процедуру 
внесудебного банкротства. 
Должник освобождается от 
обязанности указывать в за-
явлении сведения о кредито-
ре, сумме долга и прилагать 
какие-либо подтверждаю-
щие документы.

Третье изменение каса-
ется уточнения срока отсут-
ствия платежа для примене-
ния процедур внесудебного 
и судебного банкротства. 
Платежи по долгам менее 1 
МРП не будут считаться  по-
гашением. Срок отсутствия 
погашения по договорам, 
уступ ленным коллекторско-
му агентству, будет исчис-
ляться от даты последнего 
платежа до уступки права 
(требования).

Меруерт Сисембаева об-
ратила особое внимание на 
то, что в последнее время 
в социальных сетях участи-
лись случаи размещения 
мошенниками публикаций о 
предоставлении платных ус-
луг по банкротству граждан 
с оплатой 10–20% от сум-
мы, подлежащей банкрот-
ству.

Эксперт отметила, что 
не стоит  доверять таким ис-
точникам, так как процедура 
внесудебного банкротства 
(по долгам не более 5,9 млн 
тенге) является абсолютно 
бесплатной.

Ерик АБИТОВ

АЛМАТЫДА ЖАҢА 
МОДИФИКАЦИЯ-
ЛАНҒАН БЕТОН 

ЗАУЫТЫ 
АШЫЛДЫ

Алматының 
Жетісу ауда-
нында «ЛМБ 
2022» атты жаңа 
модификацияланған 
бетон өндіру 
зауытының ашы-
луы өтті. Бұл жаңа 
кәсіпорын 100-ден 
астам жұмыс орнын 
қамтамасыз ететін 
болады.

Зауыттың өндірістік 
технологиялары 
күрделі архитектуралық 
формадағы 
құрылымдарды 
жасауға мүмкіндік 
береді. Құйылған 
модификацияланған 
бетонды монолитті 
құрылыстарды салу 
барысында немесе одан 
бұйымдар өндіру кезінде 
қолдануға болады.

Жетісу ауданында 
қазіргі таңда 174 ірі 
және орта кәсіпорын 
жұмыс істейді. 2024 
жылдың бірінші 
жартыжылдығында 
өнеркәсіп өнімінің 
өндірісі 174 милли-
ард теңгені құрады, 
бұл өткен жылдың 
сәйкес кезеңімен 
салыстырғанда 5%-ға 
өсті. Жаңа зауыттың 
іске қосылуы бұл 
көрсеткіштерді одан 
әрі арттырады. Жетісу 
ауданының әкімі 
Ләззат Жылқыбаева 
атап өткендей, жаңа 
кәсіпорын 100-ден астам 
жаңа жұмыс орнын аша-
ды, бұл еңбек нарығына 
жағымды әсер етеді.

Алдағы уақытта 
зауыт жоғары 
дәнекерленген бетон-
дар өндірісін қолға 
алып, жылына 100 мың 
м  тауарлық бетонның 
өндірістік қуатына жетуді 
жоспарлап отыр.

ПО ДАННЫМ КОМИТЕТА ГОСДОХОДОВ 
МИНФИНА, БОЛЕЕ МИЛЛИОНА КАЗАХСТАНЦЕВ 

ИМЕЮТ ПРОБЛЕМНЫЕ КРЕДИТЫ
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Лагерь аясында жастарға 
арналған интерактивті тренинг-
тер мен шеберлік сыныпта-
ры ұйымдастырылып, олардың 
шығармашылық дамуына арналған 
ерекше алаң құрылды. Қатысушылар 
танымал тұлғалармен кездесіп, 
олардың өмір жолынан шабыт алып, 
пайдалы кеңестер естіп қайтты. 
Мысалы, атақты блогер Бейбіт 
Әлибековпен кездесу жастарға 
табысқа жетудің қыр-сырын 
үйретіп, олардың болашаққа деген 
ұмтылысын арттырды.

Лагерьде өткен «Etno Game» 
ойыны қатысушыларды қазақ 
халқының дәстүрлері мен мәдениет 
әлеміне еліктірді. Ойын барысын-
да командалық тапсырмалар орын-
далып, әртүрлі мәдениеттердің 
ерекшеліктерін зерттеуге мүмкіндік 
туды. Бұл тек ойын ғана емес, 
сондай-ақ ұлттық құндылықтар мен 
дәстүрлерді танудың тамаша жолы 
болды.

Шараның тағы бір ерекшелігі – 

қатысушыларға «Менің үлкен қазақ 
отбасым» атты фильмді тамашалау 
мүмкіндігі берілді. Отбасы, дәстүр 
және махаббат тақырыбына арналған 
бұл фильм жастардың жүрегіне 
жетіп, оларға Қазақстан мәдениеті 
туралы терең әсер қалдырды.

«Jastar Generation 2024» лагері 
барысында өткен панельдік алаңдар 
да ерекше маңызға ие болды. 
Қазақстанның танымал тұлғалары 
– Даниэль Джеймс, Ольга Спирина, 
Евгений Шворнев өздерінің табыс та-
рихымен бөлісіп, жастарға арманға 

жетудің маңыздылығын түсіндірді. 
Сонымен қатар, Құралай Түспекова 
өткізген «Мәдени код әлеуметтік 
бірегейлік факторы ретінде» 
шеберлік сабағы қатысушыларға 
мәдениет пен оның қоғамға әсерін 
түсінуге көмектесті.

Олимпиада чемпиондарымен 
өткен кездесу де лагерьдің маңызды 
бөлігі болды. Ольга Шишигина 
және Александра Ле жастарды өз 
жетістіктерімен шабыттандырып, 
олардың спорт пен өмірге деген ын-
тасын арттырды.

Лагерьдің ең әсерлі сәттерінің бірі 
– Достық аллеясын отырғызу бол-
ды. Бұл Орталық Азия жастарының 
бірлігі мен ынтымақтастығының 
символына айналды. Лагерьдің жа-
былу салтанатына Қазақстан Респу-
бликасы Президенті Әкімшілігі ҚХА 
Хатшылығы меңгерушісінің орын-
басары Ғалымжан Махан қатысып, 
шараның сәтті өтуімен құттықтап, 
қатысушыларға сертификаттар та-
быстады.

«Jastar Generation 2024» 
халықаралық жастар лагері 
жастардың болашағына жаңа 
серпін беріп, мәдениетаралық 
коммуникацияларды дамытуға 
үлес қосты. Алматы қаласында 
өткен бұл шара Орталық Азия 
жастарының арасындағы достық пен 
ынтымақтастықты нығайтуда ерекше 
орын алды.

Беслан КУСЕЙИНОВ
Қазақстан «Ахыска» түрік 

этномәдени орталығы
Ерікті жас маманы

Ассамблея 
жастары: Алматыдағы 
жастардың дамуына 

жаңа серпін

Алматы қаласындағы 
«Ассамблея жастары» 
Республикалық қоғамдық 
бірлестігінің өкілдігі 
еліміздің ең үздіктерінің 
бірі ретінде танылып отыр. 
Соңғы жылдары атқарған 
ауқымды жұмыстары 
мен жастарға көрсеткен 
қолдауының арқасында 
бұл ұйым халықаралық 
деңгейге көтерілді.

Өткен жылы Алматыдағы «Ас-
самблея жастары» өкілдігі ба-
стамасымен «Zhastar Generation 
2023» лагері республикалық 
деңгейде ұйымдастырылса, биыл 
«Jastar Generation 2024» лагері 
халықаралық деңгейде өтті. Лагерьге 
Түрікменстан, Қырғызстан, Тәжікстан 
және Өзбекстаннан келген делегат-
тар қатысып, жастар арасындағы 
ынтымақтастық пен достықты 
нығайтты.

«Ассамблея жастары» өткен 
жылы бірқатар маңызды жобалар-
ды іске асырып, қоғамдағы түрлі са-
лаларда жастардың белсенділігін 
арттыруға бағытталған шаралар 
ұйымдастырды. Олардың қатарында 
«Zhastar Generation 2023», «Бастауыш 
блогерлер форумы», «Бірлік» спорт 
фестивалі, «Гурмандары» жобасы, 
«Похабарим» подкасты, «Сөйле» клу-
бы және қазақ тілін үйретуге арналған 
«Alash school» онлайн курстары бар.

Ұйымның тағы бір маңызды жоба-
сы – Алматы қаласындағы SOS ба-
лалар ауылында өткен кәсіби бағдар 
беру тренингі. Мұнда Рустам Қайриев 
«Қазақстанда алдағы 5, 10, 15 жылда 
сұранысқа ие болашақтың ТОП 50 
мамандығы» тақырыбында тренинг 
өткізді.

Сондай-ақ Алматыда жаңа 8 ко-
мьюнити орталығы ашылып, олардың 
бірі, яғни Медеу ауданындағы 
орталық «Ассамблея жастары» РҚБ-
на берілді. Бұл орталықта жастарға 
арналған түрлі тегін курстар өткізілуде. 
Ағылшын және италян тілдері, фор-
тепиано, вокал, ораторлық шеберлік 
сынды курстар жастардың дамуына 
үлкен үлес қосуда.

Сонымен қатар, ұйым мүшелері де 
белсенділік танытып келеді. Мысалы, 
Анастасия Ульченко қазақ тіліндегі 
контентті дамытып, қазақ тілінің жа-
стар арасында трендке айналуына 
септігін тигізуде. Анна Торосян тегін 
вокал және италян тілі курстарын, Ме-
дина Асхатқызы фортепиано, Алим-
жан Бауыржанов ораторлық шеберлік, 
ал Нұрай Мырзалиева ағылшын тілі 
курстарын жастарға ақысыз түрде 
үйретіп жатыр.

Бұл жылы «Ассамблея жастары» 
Қазақстанның әр өңірінде бірқатар 
жастар лагерлерін ұйымдастырды. 
Шығыс Қазақстанда өткен «Бірлік» 
лагері, Жетісу облысындағы «Достық 
мекені» лагері және Алматыда 
өткен «Jastar Generation 2024» 
жастар арасындағы достық пен 
ынтымақтастықты нығайтты.

«Jas Camp» лагеріне де қатысқан 
ұйым экологиялық акцияларға 
белсенді қатысып, жасыл энергияның 
маңыздылығын ғылыми дәлелдермен 
түсіндіріп, есірткі мен құмар ойындарға 
қарсы күрес жүргізуде.

Алматы қаласы жастарға жасаған 
мүмкіндіктерімен және тегін курста-
рымен олардың жан-жақты дамуы-
на ерекше жағдай жасады. Осындай 
бастамалар арқылы «Ассамблея 
жастары» Алматы қаласында да, 
бүкіл республикада да жастардың 
болашағына зор ықпал етіп отыр.

Беслан КУСЕЙНОВ
Қазақстан «Ахыска» түрік 

этномәдени орталығы
Ерікті жас маманы

«JASTAR GENERATION 2024»: 
ЖАСТАРДЫ БІРІКТІРЕТІН ХАЛЫҚАРАЛЫҚ АЛАҢ

Алматы қаласында өткен «Jastar Generation 2024» 
халықаралық жастар лагері ел мен әлемнің түрлі 
түкпірінен келген жас көшбасшылардың, шығармашылық 
тұлғалардың және белсенді жастардың басын біріктірді. 
Бұл шара қарым-қатынас, оқу және ойын-сауыққа толы 
ұмытылмас уақытты сыйлап қана қоймай, жастардың 
өзара достықты нығайтуына мүмкіндік берді.
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AHISKA GAZETESİ
«АХЫСКА» ГАЗЕТІ

ФИЛОЛОГИ УТВЕРЖДАЮТ, 
ЧТО ДАЖЕ 70-ЛЕТНИЙ ЧЕЛОВЕК 

МОЖЕТ ЗА 4–5 МЕСЯЦЕВ 
ИЗУЧИТЬ КАЗАХСКИЙ ЯЗЫК 

ДО УРОВНЯ А1
(Продолжение. Начало в № 33)

Как ни парадоксально, последние пару лет даже на офи-
циальное «Сәлеметсіз бе» на улице в ответ можно услышать: 
«Сәлем, мен сізге қалай көмектесе аламын?» – это звучит, 
конечно же, не разговорно, но во многом благодаря именно на-
плыву релокантов носители языка в подобных случаях стали 
отвечать как по учебнику. Ведь люди же стараются, и хочется 
в этом им помочь. Теперь за «Сәлеметсіз бе» с акцентом мы 
чаще видим уже не иностранца, а местного: или почти басын-
да тесікі бар, или шала қазақтар. Но если первые за их акцент 
и чрезмерное включение в речь орыс өрнектері все также вы-
зывают умиление, то вторых за это раньше непременно ждал 
общественный ұят – языковой барьер, который для нас неред-
ко оказывается повыше обычного в подобных случаях забора.

– На практике, чтобы заговорить на уровне А1, при на-
личии желания достаточно двух-трех месяцев, – утвержда-
ет Гульбагиза Мусаева. – У нас был случай, приехал к нам 
мужчина семидесяти лет из Японии. Его супруга пострадала от 
ядерной бомбежки Хиросимы, и у него было огромное желание 
узнать из первых уст, как пострадал наш народ от взрывов на 
Семипалатинском полигоне. Заговорил он за пять месяцев, а 
через два года написал стихотворение «Абай жылап жатыр!» 
о том, как плачет Абай из-за последствий ядерных испытаний 
в Семипалатинске. Ему было тяжело, но огромное терпение – 
как у него, так и у преподавателя – сделало свое дело.

Филологи единодушно уверяют, что сегодня для изучения 
қазақ тілі есть все необходимое: методики, учебники, програм-
мы, языковые центры, вплоть до бесплатных сетевых ресур-
сов. При этом государство уделяет данному вопросу особое 
внимание: не так давно был издан Oxford Qazaq Dictionary, по-
зволивший казахскому языку еще сильнее приблизиться к гло-
бальному лингвистическому сообществу.

– Наша уникальность заключается в том, что казахи, кото-
рые живут в  Казахстане, знают и русский, и казахский языки за-
частую в равной степени, – продолжает Гульбагиза Мусаева. 
– Они даже не выбирают: это мой первый язык, это мой второй 
язык. У нас сложилось общество билингвов. На самом деле в 
этом заключается очень большое преи мущество: человеку, у 
которого уже имеется опыт изучения второго языка, гораздо 
проще учить третий, а дальше – больше. Язык как инструмент 
– это особенная знаковая система. Многие люди стремятся 
изучить еще один язык, так как понимают, что изу чение и зна-
ние второго и последующих языков способно открыть больше 
дорог в постижении окружающего мира. К нам приезжают ино-
странцы, чтобы изучить қазақ тілі, значит, наш мир им инте-
ресен. Многие казахи сейчас изучают английский, китайский. В 
наше время знать более двух языков уже становится нормой.

Иными словами, с точки зрения филологов, чем больше че-
ловек знает и понимает языков, тем шире становятся не только 
его возможности, но и мировоззрение, так как именно в языке 
во многом и содержится тот самый уникальный культурный код. 
Другое дело, что, изучая английский или другие языки между-
народного общения, мы не должны ни в коем случае утратить 
то, что нам уже дано. Сегодня можно смело утверждать, что 
государственный язык мы сохранили. Теперь задача в том, что-
бы заговорить на нем стремились бы не только иностранцы, а 
наши граждане, которые по тем или иным причинам утратили, 
а может, и с рождения не имели базовой связи с ана тілі. За-
дача не в том, чтобы русские, корейцы, дунгане и еще поряд-
ка 100 с лишним национальностей, выучив казахский, забыли 
свой родной язык. Богатство языка – в его носителях.

В одном вышеупомянутый латино американец прав – раз-
вить язык возможно, лишь развивая число источников доступ-
ной информации на нем. Проще говоря – доступной на казах-
ском языке литературы, научных и социально значимых трудов, 
мировой классики в хороших переводах, кино, театров, СМИ. 
При этом не стоит забывать об обретенной нами уникальности. 
Лишь только обогащая собственный языковой и социокультур-
ный код за счет богатства всех доступных нам языков, мы спо-
собны сделать наш государственный язык востребованным, в 
первую очередь нашими же собственными гражданами.

Сергей НАГОВИЦЫН

Алматы қаласындағы 
көрнекті жерлердің бірі — 
«Ғылым ордасы» ғимаратында 
Қазақ-неміс ғылыми-зерттеу 
ынтымақтастық орталығы 
(KGRCC) өз жұмысын ресми 
түрде бастады. Бұл орталықтың 
құрылуы Германияның Феде-
ралды канцлері Олаф Шольцтың 
Қазақстанға жасаған мемлекеттік 
сапары аясында іске асты. 
Екі ел арасындағы ғылым 
мен технология саласындағы 
қарым-қатынастың жаңа 
деңгейге көтерілгенін көрсететін 
бұл бастама, болашақтағы 
ынтымақтастықты нығайтудың 
маңызды қадамына айналды.

KGRCC-тің ашылу салтанатында 
Қазақстан Ұлттық ғылым академиясының 
президенті, профессор Ақылбек Күрішбаев 
пен Қазақстан-Неміс университетінің 
(ҚНУ) президенті, профессор Вольрад 
Роммель сөз сөйлеп, жаңа орталықтың 
ғылыми байланыстарға қосатын үлесін 
жоғары бағалады. Профессор Күрішбаев 
бұл орталықтың Қазақстан ғылымының 
болашағына жаңа серпін беретініне 
сенім білдірсе, профессор Роммель 
ғылыми жобалар мен зерттеулердің 
халықаралық ынтымақтастық арқылы 
кеңейетініне ерекше назар аударды.
Орталықтың негізгі мақсаты — жас 
ғалымдарды қолдап, екі елдің ғылыми 
қауымдастықтарын біріктіріп, бірлескен 
зерттеулерге жаңа мүмкіндік беру. Әсіресе, 
жас ғалымдар үшін KGRCC халықаралық 
деңгейде тәжірибе алмасуға және өз идея-
ларын жүзеге асыруға ерекше алаң болмақ.
KGRCC жобаларының бірінде белсенді 
рөл атқаратын жас ғалым Аяулым Жол-
дасова да осы шараға қатысты. Аяу-
лым – Қазақстан-Неміс университетінің 

Заместитель премьер-министра 
– министр национальной экономики 
приказом от 13 сентября 2024 года 
внес изменения в Правила компенса-
ции имущественных потерь, причи-
ненных субъектам малого и среднего 
предпринимательства в результате 
последствий паводков 2024 года.

Внесенными поправками с 30 ноября до 
10 декабря 2024 года продлен срок приема 
заявлений о компенсации от владельцев 
имущества.

Уточнено, что действие Правил не рас-
пространяется на компенсацию имуществен-

түлегі және жас зерттеушілер 
қатарында. Ол орталықтың болашақтағы 
мүмкіндіктері туралы өз пікірін бөлісті:
— Бұл орталық бізге халықаралық деңгейде 
зерттеулер жүргізуге жол ашады. Енді 
Қазақстанда ғылым саласындағы инноваци-
яларды дамыту үшін шетелдік әріптестермен 
бірге жұмыс істеу мүмкіндігіміз көбейеді. 
Жеке өзім үшін, бұл орталық менің ғылыми 
тәжірибемді кеңейтіп, жаңа зерттеу жобаларын 
жүзеге асыруға көмектеседі деп сенемін - деді.
Неміс зерттеу қоғамының халықаралық бай-
ланыстар бөлімінің жетекшісі доктор Йорг 
Шнайдермен кездесу барысында да маңызды 
мәселелер талқыланды. Атап айтқанда, 
ғылыми жобаларды қаржыландыру және 
ғылымдағы гендерлік теңдік мәселелері 
көтерілді. Бұл орталықта жас ғалымдарға, 
әсіресе әйелдерге ерекше назар аударыла-
ды, сол арқылы олардың ғылымдағы жаңа 
мүмкіндіктерге қол жеткізуіне жол ашылады.
KGRCC-тің ашылуы екі елдің ғылыми 
қауымдастығына үлкен серпін беріп, 
халықаралық деңгейдегі зерттеулер-
ге жаңа мүмкіндіктер тудырады деп 
күтілуде. Бұл орталық Қазақстан мен Гер-
мания арасындағы ғылым мен инновация 
саласындағы ынтымақтастықтың басты 
алаңына айналуы әбден мүмкін.

Олжас ӘБДІХАЛЫҚ

АЛМАТЫДАҒЫ ЖАҢА ҒЫЛЫМИ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ КЕЗЕҢІ БАСТАЛ-
ДЫ: ҚАЗАҚ-НЕМІС ҒЫЛЫМИ-ЗЕРТТЕУ 

ОРТАЛЫҒЫ АШЫЛДЫ

ных потерь, причиненных в результате по-
следствий паводков 2024 года субъектам 
предпринимательства агропромышленного 
комплекса, за исключением потерь по не-
движимому имуществу.

Как пояснили в ведомстве, принятие 
поправок направлено на компенсацию 
имущественных потерь от паводков по не-
движимому имуществу субъектам агропро-
мышленного комплекса.

Кроме того, действие самих правил 
продлили с 10 декабря до 20 декабря 2024 
года.

Приказ вводится в действие с 17 сентя-
бря 2024 года.

Адильбек ТАУЕКЕЛОВ

ПРОДЛЕН СРОК ПРИЕМА ЗАЯВЛЕНИЙ 
НА КОМПЕНСАЦИЮ ОТ ПОСТРАДАВШИХ 
ОТ ПАВОДКОВ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЕЙ
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